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Hana Masáková, 
starostka Kopidlna

Vážení spoluobčané,
dovolte mi přivítat vás v  tomto vydání Ko-

pidlenských listů. Přichází nejkrásnější období 
celého roku, období adventního času a vánoč-
ních svátků. Tak jako loni i v letošním roce bo-
jujeme s  covidovou nákazou. Se zhoršující se 
situací došlo k omezování v podobě vládních 
nařízení. Z tohoto důvodu jsme zrušili kulturní 
akce spojené s  prvním adventním víkendem 
a rozsvícením vánočního stromu a přistoupili 
k dalším omezením v kulturním programu.

Na  základě těchto vládních nařízení jsme 
také odložili slavnostní předání ke zrekonstru-
ovanému areálu základní školy v ulici Tomáše 
Svobody na  příznivější dobu. Slavnostní akce 
měla proběhnout v prosincovém termínu. Vě-
říme, že naše rozhodnutí všichni pochopí.

Dílo za 66 milionů je hotovo
Rekonstrukce ZŠ se koncem listopadu přiblí-

žila ke  zdárnému konci a  zrealizované dílo je 
hotovo. Celkem byly provedeny v areálu školy 
tyto stavby:

1. Stavební úpravy ZŠ Kopidlno – 1. část
2. Stavební úpravy ZŠ Kopidlno – 2. část
3. Rekonstrukce odborných učeben ZŠ Kopi-

dlno – rekonstrukce přístupového koridoru 
a objektu dílen

4. Rekonstrukce odborných učeben ZŠ Kopi-
dlno – výtah

5. Rekonstrukce odborných učeben ZŠ Kopi-
dlno – dodávka ICT

6. Rekonstrukce odborných učeben ZŠ Kopi-
dlno – dodávka nábytku

7. Rekonstrukce odborných učeben ZŠ Kopi-
dlno – pomůcky

8. Oplocení školního areálu Kopidlno
9. Doplnění herních prvků na stávajícím dět-

ském hřišti u MŠ Kopidlno

Náklady na celou akci jsou 66 mil. Kč. Dota-
ce jsme získali: z  Integrovaného regionálního 
operačního programu 31,3 mil. Kč, Operační-
ho programu životního prostředí 6,5 mil. Kč, 
Ministerstva financí 2,6 mil. Kč, Ministerstva 
pro místní rozvoj 0,7 mil. Kč a z několika dotač-
ních titulů Královéhradeckého kraje 6,5 mil. Kč. 
Spoluúčast města je 18,4 mil. Kč.

Zhotovitelem stavebních částí a  oplocení 
byla firma Stavební centrum Hlušice, s.  r.  o., 
Martin Kafka, dodání nábytku zajistila firma 
Artspect, a. s., Praha 4, dodavatelem ICT byla 
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firma Prekt service, s.  r. o., Ostrava, herní prv-
ky u  MŠ dodala firma Bonita Group Service, 
s.  r.  o., Drásov. Na  vše dohlížel technický do-
zor stavby z firmy Energy Benefit Centre, a. s., 
Praha 6. Od zahájení do ukončení akce uběhly 
dva roky.

Velmi mne těší, že jsme zvládli takto nároč-
nou investiční akci. Věřím, že se vám budou 
líbit i interiérové prostory tak jako exteriér, kde 
nejvíce pozitivních reakcí slýchám na  vzhled 
historické fasády. Těšíme se na společné setká-
ní při slavnostním předání, které bude prová-
zet den otevřených dveří.

Sběrný dvůr nabral obrátky
Dále pokračuje výstavba sběrného dvora. 

Akci realizuje firma Stavoka Kosice, a. s., prove-
deny jsou zemní práce a zrealizována je opěr-
ná zeď. Z celkové realizační částky 9,5 mil. Kč 
bylo vyfakturováno 1,5 mil. Kč. Po Novém roce 
bude akce pokračovat. Termín dokončení je 
v letních měsících příštího roku.

Voda pro Ledkov se rýsuje
V říjnu také došlo k zahájení realizace akce 

Přivaděč Psinice–Ledkov. Do  této chvíle se re-
alizovaly zemní práce převážně protlakem. 
Na  tuto akci jsme získali dotační prostředky 
ze Státního fondu životního prostředí ve výši 3 
mil. Kč. Následovat by měla akce Vodovod Led-
kov – rozvody po obci. Realizace tohoto díla je 
podmíněna získáním dotačních prostředků 
z Ministerstva zemědělství.

Hřiště pro školu i veřejnost
V  prostranství areálu základní školy mezi 

spojovací koridor, dílny a  školní jídelnu plá-
nujeme umístit venkovní hřiště, které by mělo 
sloužit v  dopoledních hodinách pro žáky ZŠ 
a  v  odpoledních hodinách veřejnosti. Veřej-
nost by měla k dispozici sociální zázemí a šat-
ny ve sportovní hale. V tuto chvíli finišují pro-

jektové práce a  příprava podkladů k  podání 
žádosti o dotaci.

Také akce Kanalizace Pševes–Drahoraz je 
v tuto chvíli ve fázi podání druhé části žádosti 
o dotaci, což jsme provedli, a nyní musíme vy-
čkat na výstup hodnoticí komise na Minister-
stvu zemědělství.

Do nového roku investice za 34 milionů
Podzimní měsíce jsou pro nás velmi nároč-

né, jelikož dochází k  sestavování rozpočtu. 
Podklady od jednotlivých správců kapitol jsou 
předloženy radě města, finančnímu výboru 
a  nyní nás čeká předložení zastupitelstvu. 
Do  rozpočtu máme zapracované investice 
ve  výši 34 mil. Kč a  předpokládané dotace 
ve výši 20 mil. Kč. Můžeme tedy říct, že nás opět 
čeká pracovně náročný rok.

Pro vánoční atmosféru
Pro zpříjemnění adventního času jsme za-

koupili nové osvětlení, které zdobí budovu 
úřadu, na  sloupech veřejného osvětlení 
jsou noví andělé a u vánočního stromu naši 
zaměstnanci místního hospodářství pod 
vedením Radka Buchara vyrobili jesličky, 
postavičky jsou z „dílny“ Václavy Machulo-
vé. Stromeček, který zdobí v  letošním roce 
náměstí našeho města, je věnovaný rodi-
nou Odvárkových. Všem patří velké podě-
kování.

Poděkování také patří zaměstnancům 
městského úřadu a  organizačních složek 
za  jejich celoroční práci. Závěrem mi do-
volte popřát všem krásné svátky vánoční, 
mnoho pevného zdraví, štěstí a  úspěchů 
nejen osobních, ale i  pracovních a  aby-
chom do  nového roku společně vykročili 
pravou nohou.

Hana Masáková, starostka
(mezititulky KL)
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Dětské hřiště u mateřské školy

Děti v  kopidlenské mateřské škole se brzy 
budou moci vydovádět na  nově vybudova-
ném hřišti. Největší prvky – loď se skluzavkami, 
šplhací sestava a  věž se skluzavkami a  lano-
vou pyramidou – jsou doplněny množstvím 
různých houpaček, kreslicí tabulí, průlezkou 
a  prohazovadlem. Přípravu plochy pro nové 
prvky udělali pracovníci Místního hospodář-
ství, montáž byla součástí dodávky a provedla 
ji firma Bonita Group Service, s. r. o. Městu se 
podařilo získat na dětské hřiště dotaci od MMR 
ve výši téměř 690 000 Kč.                                                (kl)

Vánoční strom 
i nové jesličky zdobí 
náměstí

Zahájení adventu se letos obešlo bez 
oslav a  připraveného programu, kde 
měla vystoupit s  vánočním pásmem 
početná skupina dětí ze ZŠ a MŠ Kopi-
dlno. Tímto jim chceme ještě jednou 
poděkovat za vzorný přístup.

Ani za  těchto okolností ale nechybí 
na  náměstí vánoční stromeček, který 
jsme poprvé rozsvítili 27. listopadu v 17 
hodin. A  tentokrát máme u  stromečku 
i nové jesličky, které nám budou všich-
ni závidět. Dřevěný domeček je dílem 
chlapů z  místního hospodářství pod 
vedením Radka Buchara. Postavičky vy-
tvořila Václava Machulová. Všem patří 
obrovské díky.

Míša Havelková
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Kouzelná podzimní 
zahrada u KVC

Z  vydlabaných dýní jsme připravili 
ve  spolupráci se Zahradnickou školou 
Kopidlno výstavu s  názvem Kouzelná 
podzimní zahrada u  KVC. Zahradnická 
škola k vydlabaným dýním přispěla na-
příklad čajovým servisem z dýní, dýňo-
vým hadem a další výzdobou. Poslední 
den byla zahrada od  17.30 osvětlena 
světýlky, která přilákala na  40 návštěv-
níků. Zase za rok na viděnou.

Míša Havelková

Fota Eliška Jampílková

2. kopidlenské dýňování
V  neděli 24. října jsme na  dětském 

hřišti u KVC přivítali cca 30 dětí s rodiči. 
Do  zahrady jsme vstupovali dýňovou 
bránou, kterou má na  svědomí spolek 
Žížalek. Brána se moc povedla, myslím, 
že nikde takovou nemají. Na  zahradě 
jsme připravili na  100 dýní, které jsme 
přivezli z  Dobšic od  pana Jedličky. Dý-
ňový fotokoutek obsluhovala Eliška 
Jampílková. V  dýňové dílničce se šila 
dýně a  vytvářel dýňák z  dřívek, pod 
vedením Verči a  Irenky. Kdo nedlabal, 
mohl plnit jednoduché úkoly na zahra-
dě. Dýňová polévka provoněla celé zá-
zemí KVC. Kdo si nedal zákusek od Táni, 
ten hodně prohloupil. Bylo to vydařené 
slunečné odpoledne, jen dětí mohlo 
být více. Akci pořádalo KVC a Kopidlen-
ské žížalky.

Na  facebookovém profilu Kopidlen-
ské listy probíhala online soutěž o nej-
krásnější dýni. Výsledky hlasování:

1. místo Linda Svobodová (119 hlasů)
2. místo Teo Sedláček (59 hlasů)
3. místo Tadeáš Peška a Eliška Mecová 

(shodně 46 hlasů)
Poukázky do obchodu Duhovka vítě-

ze snad potěšily.
Míša Havelková
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Dvacet let ve službách investičního rozvoje 
a údržby města Kopidlna
Na těžké začátky nelze zapomenout, říká v rozhovoru Josef Tomášek

Ponořili jsme se do historie a v Kopidlen-
ských listech z  roku 2001 se nám podařilo 
objevit tyto řádky: „Byl jsem pozván k osobní-
mu pohovoru s výběrovou komisí. Zde […] mi 
bylo upřesněno, co tato práce obnáší, a musím 
říci, že mi moc dobře po  těle po  těchto všech 
informacích nebylo. Nakonec mi bylo sděle-
no, že jsem byl vyhodnocen jako nejvhodněj-
ší ze všech zájemců, a  tak jsem se rozhodl, že 
to zkusím.“ Tak popisuje svůj první kontakt 
s budoucím zaměstnáním ve službách měs-
ta o dvacet let mladší Josef Tomášek. Od té 
doby až do  letošního podzimu byl jako ve-
doucí hospodářského odboru městského 
úřadu v Kopidlně a vedoucí organizační slož-
ky Místní hospodářství u všech investičních 
akcí města i údržby jeho majetku.

Jak vidíte své rozhodnutí dnešní opti-
kou? Bylo horší vaše tehdejší očekávání, 
nebo realita, do  níž jste byl na  příštích 
dvacet let v novém zaměstnání na městě 
uvržen? Litoval jste někdy, že jste se to 
rozhodl „zkusit“?

Není jednoduché na tyto první dotazy od-
povědět a jednoznačně zhodnotit, zda bylo 
horší tehdejší očekávání, nebo realita. V ka-
ždém případě jsem se nemýlil v tom, že pře-
chod z mého bývalého zaměstnání na tento 
post bude náročný, a dlouho jsem zvažoval, 
že to vzdám. Pak přišel můj první stavební 
dozor nad stavbou rekonstrukce restaurace 
v budově č. p. 16, zvané Radnice. Tato stavba 
mě posunula dál a  jako rodák města Kopi-
dlna jsem cítil, jak moc je třeba pokračovat 
v  investičním rozvoji města. Nelituji svého 
rozhodnutí a jsem spokojen s tím, jakou prá-
ci jsem odvedl jak pro zaměstnavatele, tak 
pro občany města.

Souhlasíte s tím, že jak práce investiční-
ho technika, tak činnost místního hospo-
dářství patří ve městě k těm nejviditelněj-
ším? Výsledky práce jsou obvykle veřej-
nosti přímo na očích a lidé citlivě reagují, 
když je něco špatně. Navíc jde o práci jistě 
rozmanitou a  někdy těžko předvídatel-
nou. Co je na ní z vašeho pohledu nejná-
ročnější? Měl jste i nějakou vyloženě ob-
líbenou pracovní činnost, nebo jste spíš 
rád, že už to „máte za sebou“?

Práce investičního technika je prací nároč-
nou, v tom s vámi naprosto souhlasím. Nej-
náročnější je v průběhu staveb řešit neustálá 
nepředvídaná a  v  přípravě stavby opome-
nutá provedení dílčích prací vedoucích k fi-
nální podobě provedení díla dle projektové 
dokumentace. Vyloženě oblíbenou pracovní 
činnost jsem si za ta léta nevyhledal, ale plně 

mě naplňovala a uspokojovala práce vedou-
cího organizační složky Místního hospo-
dářství (dále MH). Co vše se nechá s partou 
dobrých pracovníků vymyslet a  zrealizovat, 
jsem si ani já nemyslel a vždy jsem byl mile 
překvapen. Z  toho, co jsme s  touto partou 
dokázali, mám velikou radost, ale nelze za-
pomenout na těžké začátky, kdy to takto ne-
fungovalo.

Ve  shora citovaném článku mimo jiné 
zmiňujete, že je toho hodně, co by bylo 

potřeba vykonat ke  zkrášlení města 
a vesnic, a že doufáte v postupné zlepšo-
vání. Když se rozhlédneme kolem sebe, 
asi lze objektivně konstatovat, že za dva-
cet let se mnohé změnilo. Můžete zapát-
rat v paměti a připomenout, jak se Kopi-
dlno postupně rozvíjelo a které akce byly 
z vašeho pohledu nejpřínosnější? A může 
jich být i hodně…

Z investičního rozvoje města mám dobrý 
pocit a  jsem velmi spokojen s  jeho naplňo-
váním. Jsou za námi i velké, finančně nároč-
né investiční akce, které jsou ukryty v zemi 
a  nejsou na  první pohled viditelné, ale 
nadmíru potřebné. Začínal jsem výstavbou 
kanalizačních řadů v  jednotlivých částech 
města, pak přišla plynofikace města Kopi-
dlna, výstavba vodovodů v  obcích Pševes 
a  Drahoraz, kanalizačních sběračů B a  BA 
včetně ČOV Kopidno, veškeré zasíťování 
v obytné zóně pro budoucí ulici Luční, oddíl-
ná kanalizace v ulicích Hilmarova a Vackova, 
dešťová kanalizace na  náměstí Hilmarově 
a  výstavba dalších inženýrských sítí. Z  vi-
ditelných staveb musím začít svojí první, 
rekonstrukcí „restaurace Radnice“, dále pak 
výstavba nového veřejného osvětlení v ob-
cích Mlýnec, Drahoraz, Ledkov a v neposled-
ní řadě v částech města Kopidlna. Nejvíce sil 
mě stála přeměna zchátralé budovy muzea 
na KVC. Před touto investiční akcí jsme měli 
již zrekonstruovanou školní jídelnu včetně 
přístavby učeben, postavenou víceúčelovou 
sportovní halu, vybudované nájemní byty 
v  budově bývalého zdravotního střediska, 
zrekonstruované sociální zařízení v  mateř-
ské škole. Pak následovalo zateplení objektů 
včetně výměny oken mateřské školy, měst-
ského úřadu a budovy č. p. 12, kde bývala ČS. 
K mé spokojenosti došlo k rekonstrukci ulic 
Hilmarova, Vackova a Bédy Křídla, k částečné 
revitalizaci Hilmarova náměstí a ke komplet-
ní rekonstrukci a dostavbě budov ve školním 
areálu. Zde jsem velmi spokojen s tím, že na-
konec došlo na má slova a historická fasáda 
na hlavní budově ZŠ byla zachována.

Jaké má podle vás Kopidlno a  jeho 
místní části z  hlediska investic a  údržby 
naopak dodnes slabiny? A  je hlavní pře-
kážkou jen nedostatek peněz?

Investice jsou plně spojeny s  financemi 
a  od  nich se odvíjí další rozvojové plány 
města. Vždy bychom našli slabiny, ale jsem 
přesvědčen, že roční a  střednědobé plány 

Josef Tomášek (uprostřed) při dokončení re-
konstrukce sociálních zařízení v mateřské ško-
le roku 2013.

Nové veřejné osvětlení. Jedna z  řady inves-
tičních akcí, které dokážou zajistit pracovní-
ci z  Místního hospodářství vlastními silami 
kompletně. „Co vše se nechá s partou dobrých 
pracovníků vymyslet a zrealizovat, jsem si ani 
já nemyslel a  vždy jsem byl mile překvapen. 
Z toho, co jsme s touto partou dokázali, mám 
velikou radost,“ říká jejich končící nadřízený.
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města povedou k  postupné spokojenosti 
nás všech.

Jak se během vašeho působení vyvíjel 
rozsah prací a počet zaměstnanců Míst-
ního hospodářství? Změnily se za  dva-
cet let podmínky, vybavení a  zázemí 
pracovní skupiny?

Jak jsem se již zmínil výše, změny v  or-
ganizační složce MH nastaly, a velmi pod-
statné. Při mém nástupu zajišťovali práce 
v MH čtyři stálí pracovníci a  tři pracovníci 
od  úřadu práce – výkon veřejně prospěš-
ných prací. V  tomto složení byl zajištěn 
hlavně úklid ve  městě, sekání trávy, za-
jištění schůdnosti chodníků a  sjízdnosti 
místních komunikací. V roce 2006 nastou-
pil do MH pan Miroslav Kout jako vedoucí 
pracovní skupiny a  dal ten pravý impuls 
ke  změně – zajištění kompletních prací 
touto partou. Začátky nebyly ideální ani 
dle jeho požadavků, ale nakonec jsme 
společnými silami naplnili naše předsta-
vy o  fungování MH. Nyní má organizační 
složka MH šest stálých pracovníků a jednu 
pracovnici na  pozici uklízečka. Ve  složení 
stálých pracovníků máme samé odborní-
ky a  pracanty, kteří každým rokem zajistí 
kompletní zhotovení menších investičních 
akcí města. V letošním roce jim patří velký 
dík za výstavbu veřejného osvětlení v Ko-
pidlně – v ulicích Jičínská, Nerudova, U Tra-
ti, K  Bažantnici, Lipová. Jediné, co je nyní 
špatné a z mé strany nedořešené, je hlavně 
zázemí pracovní skupiny a technika.

Vzpomenete si na  nějakou kuriózní 
pracovní událost, situaci nebo problém, 
které vám utkvěly v paměti? Nedokážu si 
představit, že by se za dvacet let nic tako-
vého neudálo. Podělte se s námi.

Problémů na stavbách bylo mnoho a my-
slím si, že žádná stavba se jim nevyhne. 
Na  humornou příhodu si nemohu vzpo-
menout, ale výčet problémových situací by 
byl nekonečný. Za  zmínku stojí například: 
„Restaurace Radnice“ – po  podřezání zdiva 

0,5 m zastavena stavba, shánění statika, roz-
jíždí se klenby. „Kanalizační stoka AB“ – v tra-
se kanalizace objeven velmi těžko rozbitný 
betonový náhon k  bývalému mlýnu. „KVC“ 
– sondou zjištěn velký výskyt spodní vody, 
stavba na  rok přerušena, zjišťování příčin 
a  řešení, opatření včetně statického zajiš-
tění budovy. „Rekonstrukce ulic Hilmarova 
a Vackova“ – má velká nespokojenost s pra-
covní skupinou zhotovitele, nemám jim co 
nařizovat, oni vědí, co mají dělat, řešeno se 
stavbyvedoucím zhotovitele, den poté pře-
kop plynovodního potrubí, požár, tato sku-
pina stažena ze stavby, to byla úleva, a pak 
již běžné problémy se stavbou vždy řešeny 
bez větších problémů.

Pokud jsem dobře informován, do kon-
ce roku byste měl dokončit předání funk-
ce svému nástupci, který už se vedení 
hospodářského odboru městského úřadu 
ujal. Máte na důchod nějaké plány, které 
čekají na svoji příležitost? Nebo si teď jen 
dáte nohy na stůl?

Žít s nohama na stole bych nedokázal. Na-
štěstí mám mnoho dobrých přátel, velkou 
rodinu a spoustu aktivit a zájmů. Žiji dle hes-
la svého tchána „Když umíš žít, tak jsi bohatý, 
i kdybys byl chudý“. Dále mě život a tato prá-
ce naučily říkat: Nikdy neříkej nikdy a že to 
nejde. Na závěr přeji svému nástupci mnoho 
sil a úspěchů v investičním rozvoji města.

Ptal se Martin Žantovský

Dodatek: Po  Josefu Tomáškovi převzal 
v  závěru roku žezlo ve  funkci Ing.  Jaroslav 
Mikule, LL.M. Nového vedoucího hospodář-
ského odboru MěÚ a vedoucího organizační 
složky Místní hospodářství bychom rádi po-
žádali o  rozhovor v  příštím čísle Kopidlen-
ských listů.

Při Kopidlenských slavnostech v roce 2015 se nechal Josef Tomášek (vpředu) strhnout k předvedení 
improvizovaných tanečních kreací s pěveckým duem Kamelie přímo na pódiu. Spolu s dalšími od-
vážlivci pak sklidil zasloužené ovace.

Prý jim nemám co nařizovat, oni vědí, co mají dělat. Taková byla reakce pracovníků externí zhoto-
vitelské firmy den předtím, než se jim podařilo překopnout plynovod v Hilmarově ulici a způsobit 
požár. I takové potíže musíte řešit, když dohlížíte na stavební akce města. Stalo se v roce 2016.

pokračování ze strany 6
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ČERNOBYL. SPÍCÍ PEKLO PO 33 LETECH  Třikrát přeložená přednáška o Černobylu s pro-
mítáním se uskutečnila druhý pátek v říjnu. Cestovatel Tomáš Kubeš nás provedl městem du-
chů Pripjať, poznali jsme, jak vypadá místo havárie po 33 letech. Zajímavé bylo vyprávění lidí, 
kteří si vybrali zakázanou zónu jako svůj domov.                                                                                          (kl)

Divadlo v Praze 
rozesmálo autobus

Prosba o zapůjčení 
historických fotografií města

Prosba o zapůjčení fotografií 
z tanečních

Vážení občané, Kopidlno v roce 2023 osla-
ví 500 let od  udělení práva užívání znaku.
Jednou z  plánovaných akcí bude výstava 
historických a  současných fotografií. Obra-
címe se na vás s prosbou o zapůjčení (k na-
skenování) zajímavých (pro vás třeba i neza-
jímavých) fotografií města a  jeho místních 
částí (domy, ulice, náměstí, památky, školy, 
celkové pohledy na město).

Fotografie můžete nosit do  Kulturní-
ho a  vzdělávacího centra, Hilmarova 86, 
Kopidlno. Fotografie ihned naskenujeme 
a  v  pořádku vrátíme. Digitalizované foto-
grafie lze zaslat i  elektronicky na  e-mail: 
kvc@kopidlno.cz. Telefonický kontakt 
776 080 190. Fotografie vybíráme do listopa-
du 2022. Budeme potěšeni, pokud se o své 
fotografie z rodinných archivů podělíte.

Děkujeme za vaši pomoc a ochotu.

V  roce 2022 chystáme výstavu fotografií 
z  tanečních kurzů pořádaných v  Kopidlně. 
Prosíme vás o  zapůjčení fotografií z  vašich 
tanečních. Fotografie oskenujeme a  v  po-
řádku vrátíme. Hledáme zároveň nejstarší 
fotografii.

Fotografie můžete nosit do  Kulturního 
a  vzdělávacího centra, elektronicky můžete 
zasílat na e-mail: kvc@kopidlno.cz. Fotogra-
fie vybíráme do 28. února 2022. Děkujeme.

Hojně navštívenou akcí v  KVC byla říze-
ná degustace vín (35 účastníků), odborný 
výklad podal pan Aleš Staněk z  Vinného 
sklípku u  Staňků z  Češova. Degustovalo se 
deset kvalitních vín z  vinařství Jana Plačka. 
Nechybělo moravské občerstvení: klobásky, 
sýry, uzené, škvarková pomazánka. Poplatek 
za degustaci byl 300 Kč za osobu (polovinu 
z  částky přispívá KVC). Možnosti nakoupit 
víno po akci využil snad každý. Tak zase příš-
tě u vínečka.                                                                 (kl)

V době mezi covidem se nám poda-
řilo uspořádat zájezd do divadla na ob-
vykle vyprodané představení divadla 
Studio DVA Líbánky na  Jadranu. V  ko-
medii Patrika Hartla hrála Eva Holubo-
vá, Bob Klepl, Marika Šoposká a Václav 
Jílek. V  devadesátiminutovém předsta-
vení jsme se nepřestávali smát a smích 
dozníval ještě v autobuse cestou zpět.

Míša Havelková

Řízená degustace vín opět v Kopidlně
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Rok 2021 končí a  tři králové si poma-
lu opět nacvičují koledu a  přání všeho 
dobrého do roku 2022. Kašpar, Melichar 
a Baltazar vám chtějí letos popřát a zazpí-
vat osobně a  věří, že se v  termínu mezi 
1. a 16. lednem setkají i s vámi. A pokud 
ne, že si všimnete jejich pokladniček 
v  obchodech, firmách, lékárnách nebo 
na úřadech, jako tomu bylo i minulý rok.

Mnoho dětí i  dospělých koordinátorů 
se na koledu moc těší. Tři králové uvítají 
i  další dobrovolníky a  nadšence. Kdo si 

chce v  jejich oblecích také zazpívat, na-
jde vše potřebné na  webu jicin.charita.
cz/jak-pomahame/trikralova-sbirka.

Velkou pomocí bude třem králům 
současně informace a  doporučení, kde 
by mohli umístit statickou pokladničku 
nebo jen plakátek.

Protože mnohým z vás se líbila on-line 
koleda, připravuje se i tato varianta. Další 
aktuální informace postupně zveřejníme 
na  webu www.charitajicin.cz nebo face-
booku.                               Bc. Šárka Barešová

Tříkrálová koleda se blíží

Vera Klucká dvakrát v Kopidlně

Vera se narodila v  roce 1962. Pochází 
z Burmy z Asie. Dětství prožívala v Súdánu, 
na soutoku Bílého a Modrého Nilu. Zde také 
jako dítě začala malovat a  dočkala se prv-
ních tvůrčích úspěchů.

Právě tyto momenty považuje autorka 
za rozhodující při formování svého postoje 
k životu, pohledu na svět, vnímání prožitků, 
ale i  silné potřeby zabývat se hlouběji lid-
skou podstatou a jemným předivem duše.

Touha po  harmonii spolu s  vnitřní po-
třebou pomáhat lidem vykrystalizovala 
do  tvorby tzv. energetických obrazů. „Mé 
obrazy mohou svými jemnými vibracemi 
vyladit energetické bloky, které si vytvá-

říme sami svým myšlením a  činy, a  spus-
tit ozdravující proces. Léčivé jsou i  barvy, 
každá má jinou frekvenci a  působí na  jiné 
úrovni. Hodně se dnes hovoří o  zdravém 
těle, o  nutnosti čistit své tělo od  nánosů, 
často však zapomínáme na to, že i myšlen-
ky, a hlavně myšlenky je třeba udržovat čis-
té. Není důležité, co děláme, jaké povolání 
máme, ale jaký motiv či úmysl máme,“ říká 
autorka.

Maluje olejové a akrylové obrazy na plát-
no a aury dětí suchým pastelem na papíro-
vý karton.

Vera nyní žije v  domečku v  Chotěšicích, 
takže k nám to má opravdu kousek.

První akcí byla říjnová přednáška spojená 
s besedou s názvem Děti narozené po roce 
2000. Probrali jsme mnoho zajímavých věcí 
o nové generaci dětí, jež mají jinou nume-
rickou mřížku, jinou auru, jiné vlastnosti 
a  požadavky na  nás. Lektorka nejen před-
náší o  dětech nové doby, ale komunikuje 
i s  jejich rodiči a pomáhá jim lépe porozu-
mět světu těchto dětí.

V  listopadu začala vernisáží prodejní 
výstava obrazů s  názvem Život. Hudební 
doprovod zajistila Tereza Vaňková. Výstava 
potrvá do 17. prosince 2021.

Míša Havelková
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Ani déšť nezmařil šesťákům radost  
z adaptačního kurzu

Zprávy ze základní a mateřské školy

Jednou z  mála tradic naší základní školy 
bývá adaptační kurz šestého ročníku. V pře-
kladu se jedná o  několikadenní výlet třídy 
se stmelovacím programem a přidruženými 
volnočasovými aktivitami. Letos svůj „adap-
ťák“ trávila šestka v chatkovém kempu Eden 
u Jinolických rybníků.

Zpočátku byl celý kurz ve velkém ohrože-
ní, nejen pro zhoršené finanční podmínky 
účastníků, ale i  díky podmínce většinové 
účasti…, tedy nebylo do poslední chvíle jis-
té, zda se vůbec pojede. Naštěstí se vše po-
dařilo a skoro celá třída pod vedením třídní 
učitelky Sobotové a paní učitelky Komárko-
vé vyrazila 17. září směrem Jinolice.

Po  krátké cestě vlakem a  lehkém pěším 
pochodu byla výprava ubytována v  tří- až 
čtyřlůžkových chatkách v areálu Eden, kte-
rý je vybaven společnou jídelnou, několika 
sportovišti, sezením s  krytým ohništěm, 
travnatými plochami s  odpočinkovými zá-
koutími, dokonale přizpůsobenými školním 
skupinám. Naši šesťáci tak nebyli jedinými 
návštěvníky kempu, potkali se zde s  bole-
slavskými i  jičínskými studenty, kteří se tu 
také „adaptovali“. Každý měl však svůj pro-
gram, prostoru bylo dost, přítomnost jiných 
dětí byla příjemným zpestřením.

Po vybalení věcí si kluci a holky prohlédli 
kemp, zmapovali různá sportoviště, celkové 
zázemí areálu a  následně se sešli v  jídelně 
na obědě v rámci zajištěné plné penze. Zde 

si také po  celou dobu nakupovali dobroty 
a pití, na které dostali od rodičů kapesné.

Po  dobrém obědě byl naplánován výlet 
na druhý břeh největšího z jinolických rybní-
ků, kde měla proběhnout první stmelovací, 
adaptační část dne. Avšak voda, dobrá nála-
da a sluníčko zastínily nutnost „povinného“ 
programu, a děti tak využily posledních ho-
diny hezkého počasí dováděním na písečné 
pláži u vody…, kterou si nakonec přes pro-

testy pedagogického dozoru musely přece 
jen vyzkoušet. Naštěstí takových odvážných 
bylo méně, ale i tak mokrého oblečení bylo 
dost…

Po  návratu do  kempu nastal již zmíně-
ný adaptační blok, hrály se hry zaměřené 
na  poznávání ostatních, vzájemnou komu-
nikaci, spolupráci, vztahy ve  třídě. Aktivity 
šesťáci brali docela vážně, svědomitě plnili 
své úkoly, bylo vidět, že je hry baví. Všechny 
aktivity si však nemohli vyzkoušet, protože 
oblohu náhle zahalily mraky, začalo pršet 
a  už pršet nepřestalo. Kryté prostory byly 
obsazeny dříve ubytovanými skupinami, 
a tak nezbývalo nic jiného než vyrazit na ve-
čeři.

Plánovaný program s  buřtíky byl tedy 
zmařen počasím, to však nikomu z  šestky 
nevadilo. V  prostoru chatek kluci a  holky 
dováděli podle svého, byli rádi, že si mohou 
užít společného večera. Aby však přece jen 
nepřišlo všechno vniveč, byla vyhlášena 
noční výprava na  okraj kempu, kde čekala 
na  odvážné řada originálních čarodějnic, 
pravděpodobně dílo místního umělce.

Po  návratu z  bojovky následoval už je-
nom volný program. Za nepřetržitého deště 
kluci a  holky ještě nejméně hodinu povy-
kovali kolem svých chatek a vůbec jim ne-
vadilo, že jsou celí promoklí. Před desátou 
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hodinou byla vyhlášena večerka, zábava tak 
probíhala už jen ve čtveřicích na chatkách, 
ale i ta trvala ještě několik hodin.

Což bylo zřetelné po  ránu, kdy někteří 
odmítali vstát na snídani, přesto z rozesmá-
tých vyprávění bylo jasné, že si večer šesťá-
ci opravdu užili. Všichni, navzdory obavám 
pedagogického dozoru, vypadali spokoje-
ně, byť trochu unaveně. I tak někteří vyrazili 
po snídani s míčem na hřiště, které měli ko-
nečně sami pro sebe.

Před polednem bylo svoláno tzv. kolečko, 
úplný závěr adaptačního programu. Bylo 
třeba sdělit si své dojmy a  emoce, říci si, 
co bylo dobré a co ne…, a  také se domlu-
vit do  budoucna. Pak už jenom proběhlo 
společné posezení při pizze, zakoupené ze 
zbývajících peněz fondu, a mohlo se vyrazit 
zpět k zastávce vlaku.

Ten měl, jak už to bývá, výluku a okořenil 
závěr kurzu napětím, zda přijede, či nepři-
jede náhradní autobus, který doveze znave-
nou třídu do cílové stanice, do Kopidlna.

Alena Sobotová

Jak kurz viděli účastníci
16. září jsme jeli vlakem do Jičína, kde jsme 

přestoupili na autobus, který nás dovezl do Ji-
nolic. Poté jsme šli asi dva a  půl kilometru 
pěšky do  kempu EDEN. Během cesty jsme vi-
děli zajímavou značku, kde bylo znázorněno: 
„Pozor, kočky na silnici!“.

Když jsme dorazili do  kempu, vybalili jsme 
si v chatkách a šli jsme na oběd. K obědu byly 
špagety. Odpoledne jsme se vydali na druhou 
stranu rybníka, kde jsme se vykoupali a chyta-
li ryby na hnusné krokety (nic jsme nechytili). 
Pak jsme se vrátili promáčení do chatek, aby-
chom se převlékli. Poté jsme měli volno, a tak 
jsme si šli koupit pití do  společné restaurace, 
jídelny. Tady dva nejmenovaní spolužáci ne-
chali celých pět set korun v automatu na ply-
šáky (nic nevyhráli). Po  nákupu jsme hráli 
různé aktivity, které nám přichystaly paní uči-
telky. Jakmile nám aktivity skončily, šli jsme 
na  večeři, byl smažený sýr. Po  večeři jsme šli 
k čarodějnicím, byla to taková stezka odvahy. 
Po cestě náš spolužák zjistil, že mu chybí mo-
bilní telefon, a tak jsme se po něm šli podívat 
zpět… Mobil ležel u  recepce v  trávě. Poté už 
nastala „večerka“ a  během ní bylo využito 
hodně pasty, samozřejmě na čištění zubů. :)

Druhý den, když jsme se vzbudili, utíkali 
jsme na  snídani, kde byly přichystány švéd-
ské stoly. Po  snídani jsme si šli sbalit, někteří 
zahrát fotbal… Ze zbylých společných peněz 
jsme si koupili k obědu pizzu. Pak jsme už je-
nom sbalili, vrátili na  recepci povlečení a  šli 
opět pěšky na autobus, který nás dovezl do Ji-

čína na vlak. A ten nás už dopravil do Kopidl-
na, kde si nás vyzvedli rodiče.

Filip Rozsypal, Ivan Bořil – žáci 6. třídy

A nastal čtvrtek, měli jsme jet na adaptační 
kurz. Tak jsme šli na vlakové nádraží, jeli jsme 
do  Jičína a  pak na  autobus. Ten nás dovezl 
na  zastávku nedaleko vesničky Jinolice. Od-
tud jsme šli pěšky do kempu Eden.

Když jsme dorazili, zastavili jsme se na  re-
cepci, kde jsme dostali povlečení na  postele. 
Poté, co jsme si povlékli, jsme se šli podívat 
na  hřiště a  pak honem na  oběd, který stál 
„za prd“… Pan Pohlreich by žádnou hvězdič-
ku nedal. :)

Když jsme dojedli, vyrazili jsme na  druhý 
břeh. Tam jsme dělali hlouposti a  někdo se 
i vykoupal. Po příchodu do kempu jsme hráli 
adaptační hry a pak již nastala noc. Jako vždy 
se dělaly kraviny, všichni běhali kolem chatek 
a pak se rozhodli namazat mě a Ivana pastou 
na  zuby. „Party“ se rozjela, byli jsme docela 
dlouho vzhůru.

Ráno nás vzbudily holky klepáním na dve-
ře. Tak jsme vstali a  šli na  snídani. Snídaně 
byla docela dobrá, jak pro koho… Po snídani 
jsme šli ještě hrát hry – „dámu“, „člověče, ne-
zlob se!“ a „prší“… Když nás to přestalo bavit, 
šli jsme na pizzu, ta už docela šla. Po „obědě“ 
se šlo balit a za půl hodiny nebylo už co dělat, 
a tak jsme vyrazili zpět domů.

Vše dopadlo dobře, nikdo se nezranil. :)
Tomáš Procházka – žák 6. třídy

16. září jsme se sešli ve škole jako obvykle. 
Ale brzy nato jsme vyrazili na  vlak do  Jičína, 
ve  kterém jsme hráli různé hry. V  Jičíně jsme 

přestoupili na  autobus, který nás dovezl 
na  zastávku u  Jinolic. Pak jsme se prošli asi 
dva kilometry. Cestou jsme potkali „elektric-
kou kočku na  silnici“, zajímavou výstražnou 
značku, se kterou jsme se vyfotili, a pokračo-
vali do kempu Eden.

V Edenu jsme chviličku pokoukali, došli pro 
klíče od chatek a povlečení, povlékli si postele 
a po dlouhé cestě si odpočinuli. Ale to už byl 
čas na oběd, měli jsme špagety. U oběda v re-
stauraci jsme koukali na dva naše spolužáky, 
kteří „progemblili“ skoro celé své kapesné 
v automatu na plyšáky. Po obědě nastal pole-
dní klid, který klidný moc nebyl, protože naše 
parta spíše prozkoumávala okolí.

Odpoledne jsme se vydali na druhou stranu 
Oborského rybníka, kde jsme si dali krokety, 
které byly docela dobré. Trochu jsme se smoči-
li ve vodě a zase pádili do kempu. Potom jsme 
hráli s učitelkami různé hry, po kterých jsme si 
dali večeři, která celkem ušla.

Pak už nás čekala jen zábava. Celý večer 
jsme vymýšleli kraviny, také si kopali v  dešti 
s  míčem, vymysleli „projekt pasta“…, který 
jsme nakonec úspěšně zrealizovali. Dva z nás, 
kteří nečekaně usnuli dříve, to odnesli… Na-
mazali jsme jim pastu na tváře. To je ale pro-
budilo, ale naštěstí to vzali od nás ze srandy. 
Kvůli tomu se nám nechtělo jít hned spát, aby-
chom to také náhodou neschytali. Nakonec 
jsme ale jít spát museli.

Druhý den ráno jsme si i  tak říkali, že jsme 
měli zalehnout dřív. Objednali jsme si piz-
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zu, která nám moc chutnala, uklidili chatky, 
odevzdali klíče a povlečení a vyrazili zase dva 
kilometry na autobus do Jičína. V Jičíně jsme 
přestoupili na  vlak a  vyrazili směr Kopidlno, 
ve kterém jsme se na zastávce rozloučili a šli 
domů.

David Slavík – žák 6. třídy

V  září jsme nastoupili na  druhý stupeň 
a  dostali jsme novou třídní paní učitelku. 
A po několika týdnech jsme jeli na adaptač-
ní kurz.

Ráno, 16. září, jsme se sešli ve škole a vyra-
zili na vlakové nádraží v Kopidlně. Nastoupili 
jsme do vlaku a jeli do Jičína, ze kterého jsme 
dojeli do  Jinolic. Potom jsme šli asi dva kilo-

metry pěšky do kempu Eden, ve kterém jsme 
na recepci dostali klíče od chatek a povlečení. 
Poté jsme si vybalili, chvíli odpočívali a pak šli 
obhlédnout terén.

Po obědě jsme vyrazili na protější pláž, kde 
jsme si dali jídlo u posledního otevřeného ji-
nolického stánku a trošku se i vykoupali. Pak 
jsme se vrátili a  hráli sbližovací hry. Ale za-
čalo pršet a pršelo až do večera. Ještě ve tmě 
jsme ale hráli fotbal, ale pak už jsme museli jít 
do chatek a pomalu spát.

Ráno jsem zjistil, že jsem usnul nepřikrytý, 
v  krátkém triku a  kraťasech. Šli jsme na  sní-
dani a po ní jsme vyrazili zase dva kilometry 
na vlak. V Jičíně jsme opět přestoupili a dora-
zili do Kopidlna, domů.

A takhle dopadl náš adaptační kurz. :)
Václav Štěpán – žák 6. třídy

V  7:30 jsme přišli do  školy a  čekali tam asi 
půl hodiny. Potom přijela paní učitelka s „dě-
dou“, který nám naložil batohy, abychom je 
nemuseli nést na zádech. Pak jsme už vyrazili 
na  vlakové nádraží, kde jsme čekali na  vlak, 
který nás potom odvezl do Jičína. Z Jičína jsme 
jeli autobusem, který nás odvezl kousek před 
Jinolice. Do  kempu jsme museli dojít pěšky. 
Po  cestě jsme potkali značku „Pozor, kočky!“ 
a u ní jsme se vyfotili. Pokračovali jsme dál, až 
jsme přišli na  recepci kempu Eden, kde jsme 
dostali povlečení a klíče. Čekal tam na nás už 
„děda“ paní učitelky, který nám dovezl batohy.

Pak už jsme vybalovali a  povlékali si spa-
cáky. Potom jsme vyrazili na  oběd, na  výběr 
byla čočková polévka nebo vývar a  špagety. 
Po obědě jsme šli zpátky do chatek a měli pole-
dní klid. Odpoledne jsme hráli „aktivity“, za vý-

hru jsme dostávali lízátka. Také jsme se byli 
projít na druhý břeh rybníka, dali si občerstve-
ní a vykoupali se. Po návratu do chatek nastal 
večer! Čekal nás strašidelný pochod. Potom 
jsme už jenom řádili kolem chatek, skamará-
dili jsme se s vedle ubytovanou třídou z Mladé 
Boleslavi.

Nastalo ráno. Šli jsme na snídani a opět měli 
třídní „aktivity“. V kroužku jsme si povídali, jaké 
to bylo a  jaké by to mohlo být příště. Potom 
jsme si koupili pizzu, sbalili si, odevzdali povle-
čení a klíče a jeli domů. Při čekání na autobus 
jsme mávali na protijedoucí auta a čekali, jestli 
zatroubí. Troubila skoro všechna. Nakonec při-
jel autobus, který nás dovezl na  nádraží, kde 
jsme nastoupili do vlaku a jeli do Kopidlna.

Šarlota Bikarová, Laura Vidličková –  
žákyně 6. třídy

Ve středu 22. září se na jičínském venkov-
ním oválu uskutečnil štafetový běh „World 
Marathon Challenge“ žáků základních škol. 
Akce je charitativní a  jde o  podporu boje 
proti dětské obrně. V Jičíně proběhl 2. ročník 
soutěže a výtěžek akce byl věnován nadaci 
Rotary Jičín, která se touto problematikou 
zabývá. Akce se zúčastnilo 8 škol (4 jičínské, 
Libáň, Nová Paka, Železnice a  Kopidlno). 
30 žáků (+2 náhradníci) z každé školy mělo 
za  úkol uběhnout společnými silami mara-
ton. Znamenalo to, že každý žák absolvo-
val 7 štafetových úseků, které měřily 200 m 
(42 000 m), a zbývajících 195 m uběhl amba-
sador školy (Mgr. Magda Hakenová). V běhu 
se vždy střídal chlapec a dívka.

Každá škola měla vybrat 15 žáků (+1 ná-
hradník) a 15 žákyň (+1 náhradnice) ve věku 
11–13 let. Po počátečních problémech s ob-
sazením (vysoká nemocnost, nízký počet 
žáků ve vybraných třídách) jsme po určitých 
výjimkách (více děvčat, vyšší věk některých 
žáků) ve středu odjeli v plném počtu 32 žáků 
a žákyň na stadion v Jičíně. Nejeli jsme na zá-
vod s vysokými ambicemi, ale chtěli jsme se 
zúčastnit a zjistit, jak závod probíhá. Všichni 
účastníci byli naprosto perfektní a  zvlád-
li uběhnout maraton! Žáci spolupracovali, 
vzájemně se povzbuzovali a  vydali ze sebe 
úplně vše, co mohli. Nikdo nevzdal závod, 
ani když viděli, že budou poslední. Pořada-
telé stanovili naší škole čas doběhu (2:28:16), 
který můžeme v  dalších letech vylepšovat. 
Jsem na ně opravdu pyšná a smekám před 
nimi klobouk. Každý člen našeho družstva 
obdržel triko s logem závodu, jménem školy 
a také účastnickou medaili.

Magda Hakenová

Běh Marathon Challenge 
s kopidlenskou účastí
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Ani tento školní rok nezapomněla kopid-
lenská základní škola podpořit festival „Jičín 
– město pohádky“ a potěšit tak své žáky tra-
diční výpravou za „pohádkou“.

Byť byl letošní ročník JMP jubilejní, na-
bízel o  dosti chudší program než předešlé 
roky, pravděpodobně vlivem covidové situ-
ace. Navrch toho k  našemu nemilému pře-
kvapení byly také na poslední chvíli ztíženy 
podmínky vstupu na  jednotlivá festivalová 
stanoviště, čímž se nám plánovaný program 
značně zúžil.

Přesto jsme v  pátek 10. září nastoupili 
do motoráčku směr Jičín a po nezapomenu-
telné cestě včas dorazili na zahradu jičínské 
farnosti, kde se konalo autorské čtení mladé 
spisovatelky Kristýny Gregorové. Autorka 
zde pod širým nebem představovala svou 
novou knížku pro děti s  názvem Voda vo-

Vlivem zmírnění hygienických opatření 
mohla zažít třída 3. A svou první noc ve ško-
le. Sraz byl před budou ZŠ v Hilmarově ulici 
ve čtvrtek 7.  října v 18 hodin. Někteří natě-
šení žáci a žákyně zde čekali již od půl šesté. 
Všichni si s sebou donesli karimatky, spacá-
ky, polštářky, plyšáčky, hrnečky, hry a různé 
dobrůtky, které jim vyplnily rautový stůl, 

30. 9. 2021 se naše škola ve  spolupráci 
s  KVC zapojila do  25. ročníku Květinového 
dne a čtyři dívky s paní asistentkou prodáva-
ly žluté kytičky na boj proti rakovině.

Tento den se koná po  celé České repub-
lice. Prodávaly jsme kytičky na  střední ško-
le, základní a  mateřské škole, na  náměstí, 
na  městském úřadě, na  vlakovém nádraží, 
na  čerpací stanici a  v  různých obchodech. 
Chtěly jsme pomoct lidem s  rakovinou 
a doufáme, že jim to pomůže.

Veronika Voháňková, Karolína Kinčlová

děnka, jejímž námětem byla voda v různých 
odstínech a podobách.

Naštěstí pro naše žáčky autorka své vý-
stupy rozčlenila na menší čtecí bloky, které 
prokládala otázkami a hádankami mířenými 
do  publika, a  nutila žáky šestých, sedmých 
a osmých ročníků k interakci. Zároveň si tím 
připravovala půdu pro další připravovaný 
úryvek z knihy, o kterou si posluchači mohli 
pomocí lístků zasoutěžit.

Po kulturním programu už zbýval čas jen 
na slibovaný rozchod, na který se všichni tě-
šili. Děti si tak během necelé hodiny mohly 
prohlédnout festivalová zákoutí, obejít stán-
ky, nakoupit suvenýry, různé dobroty. S těmi 
ještě v  ruce zakončili účastníci svůj výlet 
do  Jičína, příjemně vyčerpáni nejen kultur-
ními zážitky.

Alena Sobotová

jenž byl připravený ve  třídě. Čekala na  ně 
noc plná překvapení. Nechyběla diskotéka, 
společenské hry, hra o plyšáka, hra na scho-
vávanou po škole ani stezka odvahy k míst-
nímu hřbitovu. Po  převléknutí do  pyžamek 
jim paní učitelka přečetla pohádku na dob-
rou noc a  poté všichni ulehli do  svých při-
pravených pelíšků. Spali celou noc. Zvládli 

to báječně. Druhý den dojedli zbytek dobrot 
od maminek, sbalili své pelíšky a pokračova-
li ve výuce. Obrovské poděkování patří ma-
minkám, které přinesly dobroty pro celou 
třídu. Velkou pochvalu si zaslouží i  všichni 
třeťáčci, kteří při své první společné akci byli 
báječní. Moc jsme si to všichni užili.

Mgr. Ivana Pekárková

Pohádkový festival byl chudší,  
ale žáci se vrátili příjemně vyčerpáni

Noc ve škole plná překvapení v podání 3. A

Květinový den pomáhá
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dýněmi a novým hřištěm
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S  novým školním rokem jsme se v  naší 
mateřské škole mohli všichni těšit na  další 
plánované akce.

Velkou akcí bylo nové vybavení hřiště, kte-
ré zahrnuje spoustu herních prvků. Realizaci 
provedla firma Bonita Group Service, s. r. o. 
Spolu s  dětmi se tě-
šíme, jak si vybavení 
zahrady budeme 
užívat.

V  září jsme přiví-
tali v  mateřské škole 
paní Věru Martin-
covou s  hudebním 
prožitkovým pro-
gramem „Ve  světě 
zvuků“. Představila 
nám lehkoovladatel-
né přírodní hudební 
nástroje a  volnou 
hru podporující kreativitu. Děti si vyzkou-
šely bubnování na různě velkých bubíncích. 
Společně jsme uvolnili emoce a  zrelaxovali 
jsme.

Během září a  října byla pro děti sehrána 
tři divadelní představení – „Jeníček a Mařen-
ka“, „Malá pohádka o  veliké řepě“, „Princez-
na Rozmařilka“. Dětem se velmi líbila, rády 
s  herci spolupracují a  aktivně se zapojují 
do děje pohádky. Poslední pohádka dětem 
představila marionety.

První školní akcí v  tomto školním roce 
pro rodiče a děti bylo podzimní „Dýňování“. 
Darem od pana Drapáka jsme dostali velké 
množství dýní, za které mu velmi děkujeme. 
Bylo tedy z čeho tvořit. Počasí nám přálo. Byl 
krásný slunečný den jako na  objednávku. 
Strávili jsme tedy společně velice příjem-
né odpoledne. Každá z  dýní byla originální 
a  z  kreativity rodičů i  dětí jsme měly vel-
kou radost. Ozdobené dýně si děti odnesly 
domů jako podzimní dekoraci.

Ve čtvrtek 21. října jsme navštívili knihov-
nu, kde byla výstava Václava Čtvrtka. Děti si 
tam prohlédly jeho knížky a  hádaly z  nich 
podle obrázků pohádkové postavy. Poslech-

ly si pohádku „Křemílek a  Vochomůrka“. 
Dostaly omalovánky, které si mohly přímo 
na místě vybarvit. Děti se do knihovny vždy 
těší, čeká je zde příjemná chvilka s  pohád-
kou a prohlížením knížek. I nadále budeme 
s knihovnou ve spolupráci pokračovat.

V  měsíci listopadu 
bychom měli začít 
kurz plavání v  Jičíně. 
Všichni doufáme, že 
situace kolem koro-
naviru nám dovolí 
kurz absolvovat a vše 
zvládneme dle plánu.

Čas ubíhá velmi 
rychle a my se již brzy 
začneme připravovat 
na  adventní období. 
Pro tento čas s dětmi 
nacvičíme básničky 

a  písničky, vyrobíme přáníčka. Uskuteční-
me i  další tvoření spojené s  tímto časem. 
Přejeme si, aby toto období bylo naplněno 
klidem, pohodou a  radostnou atmosférou, 
která k těmto dnům neodmyslitelně patří.

Kolektiv učitelek MŠ

Výstava na stromech. 
Pěstování bavlny v Indii

Od  soboty 2. října 2021 visela nová pla-
kátová výstava Život v bavlně na desítkách 
míst v republice. Jednalo se již o sedmý roč-
ník celorepublikové akce Výstava na  stro-
mech. Letošní ročník byl zaměřen na  pod-
mínky pěstování bavlny v Indii a upozorňuje 
na důležitá témata jako zacházení s vodou, 
chudobu pěstitelů nebo geneticky modifi-
kované plodiny.

Výstava na stromech je výstavový happe-
ning na  podporu důstojné práce. Akce se 
koná každý rok v říjnu během Týdne důstoj-
né práce, letos 2.–9. října 2021. Zaměření 
happeningu se mění každoročně: po  kávě, 
koželužnách, banánech, obuvi, kakau a bu-
doucnosti práce jsme pro letošek nachystali 
výstavu k  pěstování bavlny s  názvem Život 
v  bavlně. Bavlna patří mezi nejdůležitější 
textilní suroviny. Většina bavlny pochází 
od drobných pěstitelů, jako je Katha Maha-
nanda z indického družstva Pratima Organic 
Grower Group.

Akci koordinuje tým Fairtrade Česko 
a Slovensko. Jednotlivými organizátory jsou 
dobrovolníci a dobrovolnice z celé české re-
publiky, díky nimž se informace o pěstování 
bavlny dostávají mezi lidi, ven, do  veřejné-
ho prostoru. Výstava se díky tomu objevila 
na desítkách míst po celé republice.

Výstava na stromech byla umístěna na Hil-
marově náměstí v Kopidlně. Výstavu připra-
vili a instalovali žáci ZŠ a MŠ Kopidlno, kteří 
jsou součástí řídicí skupiny FT na této škole.

Mgr. Václav Hylmar, vedoucí řídicí skupiny 
FT ZŠ a MŠ Kopidlno

fairtrade.cz/zivot-v-bavlne
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Mlýnecký klenot vydal své poklady
Jako každý rok ani ten letošní se nemohl 

obejít bez tradičního výlovu mlýneckého 
rybníka. Rybník Zrcadlo je klenotem obce již 
od poloviny 16. století. Založen byl pravdě-
podobně slavným rybníkářem, který zde sbí-
ral své zkušenosti, Jakubem Krčínem z  Jel-
čan. V  roce 1870 byl prý vypuštěn a  po  15 
let ponechán na  sucho a  oséván. Naštěstí 
se voda znovu navrátila a Zrcadlo, na rozdíl 
od  většiny rybníků v  19. století, nezaniklo. 

Díky tomu jsme se i  letos mohli těšit z  vý-
hledů na  sítě plné kaprů, amurů, línů, štik 
a  mnoha dalších rybích druhů. Návštěvníci 
měli možnost zakoupit ryby přímo na hrázi 
nebo se nechat odvést vůní řízků pod hráz 
k místní hasičárně. Nyní se rybník znovu plní 
vodou jedním z ramen řeky Mrliny, v  jejímž 
povodí se nachází. Celých 70 hektarů uvi-
díme prázdných znovu za rok, jak jinak než 
první listopadový víkend.                                        (nl)

Fota Nikola Lhotáková
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Ještě jeden tip na výlet z příměstského tábora Nový běžecký trenažér 
ve sportovní hale sklízí chválu

V rámci příměstského tábora pořádané-
ho sportovní halou v Kopidlně jsme navští-
vili také hrad Kost, prošli se po  jeho nád-
herném okolí a  po  výborném obědě jsme 
byli pozváni na  představení Agentury de 
Costy pod názvem Rytířský turnaj pod hra-
dem Kost. Kromě rytířů, krásné princezny 
a obřího draka nechyběli ani krásní koníci, 
boj mezi dobrem a zlem byl opravdu nelí-
tostný. Představení bylo nádherné, dětem 
i  dospělým se moc líbilo. Pokud budete 
mít možnost navštívit jakékoli představení 

Všechno špatné a rozbité je někdy k něče-
mu dobré, takže prvotní smutek ze dvou „za-
vařených“ běžeckých pásů se rozplynul s  ná-
kupem nového, masivnějšího a modernějšího 
typu tohoto sportovního vybavení. Je to pro-
stě „mašina“, která od  prvního dne působení 
v naší posilovně sklízí chválu a uznání sportov-
ců. Makat se na ní musí také, ale je to paráda. 
Obtížnost chůze nebo běhu dokážete zvýšit 
úhlem stoupání, můžete využít některý z na-
stavených programů a po celou dobu cvičení 
je monitorována tepová frekvence sportovce. 
Přejeme našim sportovcům a novému trena-
žéru tisíce nachozených a  naběhaných kilo-
metrů. Běžecký trenažér se tak stal nezbytným 
doplňkem posilovny, spolu s  rotopedy je to 
nejvyužívanější vybavení těchto prostor, které 
provozujeme od října loňského roku. Provoz je 
založen převážně na permanentkách sportov-
ců, kteří mohou cvičit i mimo otevírací dobu 
posilovny, a  to samozřejmě všechny láká. Již 
poněkolikáté za  tak krátký provoz narážíme 
na protiepidemická nařízení a těšíme se, až bu-
deme v celé sportovní hale cvičit bez jakých-
koli omezení.                           Dagmar Hlubučková

této agentury www.decosty.cz, neváhej-
te a  jděte se podívat. Kromě odpoledního 
představení pro děti pořádali také večerní 
programy plné temných soubojů s  před-
stavením s  ohnivými loučemi. Byla to pa-
ráda, doporučujeme všem a  těšíme se, že 
se příští rok opět potkáme na kolbišti pod 
hradem Kost.

Moc děkujeme Anežce a Vlastovi za po-
zvání, byli jste skvělí.

Děti a vedoucí  
příměstského tábora z Kopidlna

Kontejnery na tříděný odpad v Mlýnci mají nové stanoviště

Několik let byly v  Mlýnci kontejnery 
na tříděný odpad – PET lahve a sklo – umís-
těny před budovou bývalé školy, což neby-
lo zrovna estetické ani důstojné. Na  přání 
mlýneckého osadního výboru vybudovali 
pracovníci Místního hospodářství novou 

zpevněnou plochu vedle bývalé školní bu-
dovy a kontejnery tam přemístili. Je to sice 
jen pár metrů od původního místa, ale ře-
šení je to mnohem lepší. A počítá se s pře-
místěním i kontejneru na sklo.

Uvidíme, jestli současný počet kontejne-

rů bude i do budoucna dostatečný. Od příš-
tího roku totiž dojde ke změnám v třídění 
odpadů – do kontejnerů bude možné od-
kládat i  jiné plasty, nejen PET lahve. Cílem 
změn je zvyšovat množství vytříděného 
odpadu.                                                                (kl)
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Žáci úspěšně reprezentovali v soutěži Lipová ratolest

Ze života domova mládeže

Ve  dnech 21.–23. 9. 2021 proběhl v  se-
veromoravském Krnově 12. ročník soutěže 
mladých zahradníků, kterou organizuje Svaz 
zakládání a údržby zeleně.

Úkolem soutěžních týmů byla realizace 
části nově vzniklého dětského hřiště v  pří-
městském parku. Každé družstvo muselo vy-
tvořit díl stezky pro bosé nohy, keřový a trval-
kový záhon, usadit parkovou lavičku a položit 
trávníkový koberec na vytyčenou plochu.

Nástup do  nového školního roku po  dis-
tanční výuce byl plný očekávání, chod do-
mova mládeže se pomalinku vrací do  běž-
ných kolejí a  s  tím i  řemeslný kroužek. 
Začínáme s  tím, že žáci nasbírali živé květy 
a tiskneme je na látky. Na dalším kroužku vy-
rábíme květy z  látky a dekorujeme na staré 
džínsy na  módní přehlídku při vyhlašování 
výsledků Kopidlenského kvítku – Mistrovství 
České republiky v zahradnickém oboru. V říj-
nu jsme tvořili květy z javorového listí, děv-
čata dlabala dýně. Na svátek zesnulých žáci 
vyráběli svícny zdobené dle vlastní fantazie 
černou krajkou. Použili i  různé přírodniny. 
Podzim rychle utekl a  už tu máme předvá-
noční čas. Čas tvoření dárků. Děvčata tvořila 
andílky z odličovacích tampónů, následova-
ly ozdoby ze šišek, vánoční skřítek a celková 
vánoční výzdoba domova. Tvoření zahání 
nudu a černé myšlenky, je to kroužek pro ra-
dost a na konci se rozcházíme s příjemným 
pocitem, že nám pod rukama vzniklo něco 
krásného.

Bc. Martina Kunčíková, vychovatelka domo-
va mládeže Střední školy zahradnické Kopidlno

Průběh soutěže hodnotila komise slože-
ná z  profesionálních zahradníků, většinou 
majitelů realizačních firem. Hodnotily se 
postupy a správná technologie vykonávání 
jednotlivých pracovních činností, součin-
nost a  spolupráce mezi členy družstva, ale 
také bezpečnost práce a pořádek na praco-
višti.

Družstvo školy ve složení Jana Lamberto-
vá, Lucie Živnůstková a Michal Cudlín repre-

zentovalo školu skvěle a  v  konečném bo-
dovém součtu získalo stříbrnou medaili. To 
vše v konkurenci deseti družstev ze zahrad-
nických škol a učilišť z celé České republiky. 
Odměnou za kvalitně a také rychle zvládnu-
tou práci jim byly nejen nově získané pro-
fesní zkušenosti, ale také radost z konečné-
ho pohledu na vytvořené dílo. Gratulujeme!

Mgr. Tomáš Hásek
Foto Mgr. Tomáš Hásek
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Zprávy ze zahradnické školy

Odborná exkurze zahradníků do Výzkumného 
ústavu rostlinné výroby v Praze Ruzyni

Na návštěvě v Příšovicích. 
Zahradnickým centrem  
nás provedli absolventi

51. ročník  
Běhu 17. listopadu

Pan Roman Pavela se svými kolegy připra-
vil pro žáky studijního oboru Zahradnictví 
pestrý program. Velmi zajímavá byla před-
náška o  léčivých a  aromatických rostlinách 
a  jejich využití v  ochraně rostlin, výstavka 
bylin nebo ochutnávka výpěstků a  rostlin-
ných produktů. Žáci měli možnost zúčastnit 
se soutěže o  zajímavé ceny. Úkolem bylo 
určit co nejvíce rostlin pouze podle jejich 
vůně. Navštívili jsme také některá pracoviš-
tě výzkumného ústavu – genobanku, chovy 
hmyzu a pokusné pozemky.

Ing. Lenka Ročková
Foto Ing. Lenka Ročková

Dne 22. 11. 2021 jsme navštívili zahrad-
nické centrum DIKÉ v  Příšovicích, které 
vede Ing. Pavel Halama, absolvent Střední 
školy zahradnické Kopidlno. Pověděl nám 
o vedení firmy a okrasných školkách. Bylo 
zajímavé vidět provoz okrasné školky „na-
živo“, který pan Halama doplnil výkladem.

V Diké pracuje Kristýna Machačná, která 
v červnu úspěšně složila maturitní zkouš-
ku v naší škole. Přiblížila nám nejen svoji 
práci, ale také pracovní pozici, kterou za-
stává.

Natálie Bangová, 3. ročník,  
studijní obor Zahradnictví

Foto Mgr. Tomáš Hásek

Po  roční přestávce se nám 10. listo-
padu podařilo zorganizovat tradiční 
běžecký závod. I  přes složitou epide-
mickou situaci dorazilo do  zámeckého 
parku v Kopidlně téměř 300 závodníků 
všech věkových kategorií. Předškolní 
a  školní děti z  Kopidlna, Rožďalovic, 
Dětenic, Jičína, Nové Paky a  Studence 
vytvořily skvělou sportovní atmosféru, 
k čemuž dopomohlo i příjemné, sluneč-
né počasí. V hlavní odpolední kategorii 
mužů a veteránů, která absolvovala svo-
ji obvyklou porci 15 okruhů v  celkové 
délce 9300 m, zvítězil pravidelný účast-
ník závodu Jiří Miller z  týmu Lawi stars 
v čase 31:20.

Kompletní výsledková listina závodu 
je k  dispozici na  webu www.zahrad-
nicka-skola-kopidlno.cz/aktuality/beh-
-17-listopadu-51-rocnik.

Mgr. Tomáš Hásek
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Spolupráce školy s jičínskou 
firmou Seco Industries

Burza středních škol v Kutné Hoře

Žáci 2. ročníku učebního oboru Zahrad-
ník vysazovali při odborném výcviku zeleň 
v  prostorách nově zrekonstruovaného ná-
vštěvnického centra a vrátnice známé jičín-
ské firmy Seco Industries, která se mimo jiné 
specializuje na výrobu zahradnické mecha-
nizace a se kterou škola dlouhodobě spolu-
pracuje. Žáci získali řadu nových a cenných 
zkušeností. Společně pak sdíleli radost nad 
dobře zvládnutým dílem.

Mgr. Tomáš Hásek
Foto Mgr. Tomáš Hásek

V říjnu jsme se vydaly na burzu středních 
škol do Kutné Hory. Naši školu zastupova-
ly žákyně 3. ročníku studijních oborů Jana 
Lambertová a rybářka Lucie Nosková. Luc-
ka studuje rybářství, a tak žákům přibližo-
vala tento obor. Jana je vyučená zahradni-
ce a nyní si dodělává maturitu. Zájemcům 
podávala informace jak o  učebním, tak 
o studijním oboru. Přesvědčily jsme se, že 
o  Zahradnickou školu v  Kopidlně je stále 
zájem a že mladí lidé mají rádi přírodu.

Jana Lambertová, 3. ročník,  
studijní obor Zahradnictví

Na veřejném 
osvětlení město 
ušetřilo milion

Kopidlenské ulice Jičínská, Nerudova, 
U Trati, K Bažantnici a Lipová se dočkaly 
nového veřejného osvětlení. Podobně 
jako v  minulosti v  Drahorazi a  Ledkově 
jednalo se o akci vynucenou přeložením 
elektrického vedení a  město při realiza-
ci spolupracovalo s  dodavatelskou fir-
mou provádějící práce pro ČEZ. V tomto 
případě to byla firma Rydval – elektro 
a spolupráce s jejími pracovníky byla vy-
nikající. Akce probíhala od dubna a skon-
čila v listopadu. Tím, že město nakoupilo 
materiál a práce provedli pracovníci Míst-
ního hospodářství ve  spolupráci se zho-
tovitelem výměny elektrického vedení, 
ušetřilo město minimálně milion korun 
oproti tomu, kdyby akce byla dělána běž-
ně, tj. dodavatelem. Stejný způsob bude 
použit v  roce 2022 v  ulicích Havlíčkova 
a U Nádraží a v roce 2023 v ulicích Husova, 
Na Sklípku a na Vinici.                                              (kl)
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Myslivecký spolek Bažantnice Kopidlno: 
nová střecha, ale i dětský kroužek

Rok 2021 začal opět netradičně, pozna-
menán vládními nařízeními a  omezeními. 
Situace okolo onemocnění covid-19 stále 
nedovolovala žádné společné akce, probíhal 
pouze individuální lov a  zimní přikrmová-
ní v  přidělených zařízeních. Čekalo se, kdy 
budeme opět moci sejít se ve větším počtu 
na  případné brigády či naplánovat výroční 
členskou schůzi.

Nicméně rok 2021 byl pro nás zároveň 
rokem volebním. Proto byla na  konci břez-
na zapůjčena z  města Kopidlna mobilní 
volební urna. Posledního března pak došlo 
k  samotným volbám, kdy byli postupně 
obejiti všichni členové spolku, kteří na  při-
pravených volebních lístcích svým hlasem 
rozhodli o dalším směřování spolku. Hlaso-
vání bylo tajné. Zúčastnilo se všech 19 členů, 
žádný hlas nebyl neplatný. Kromě výboru se 
volila i  kontrolní komise. Výsledky ukázaly 
poměrně silný mandát většiny dosavadních 
funkcionářů i nově zvolených, u nikoho ne-
rozhodoval pouze jediný hlas, spíše naopak. 
Jen minimum hlasů bylo proti voleným kan-
didátům. Oproti dosavadnímu složení došlo 
jen k minimálním změnám. Novým členem 
výboru se stal Petr Bíšek. Také v  kontrolní 
komisi došlo pouze k  jedné změně, novým 
členem se stal František Slavík.

Od půlky dubna pak začaly brigády. Plán 
práce byl připraven a  v  nouzovém režimu 
schválen výborem. S ohledem na stále pla-
tící omezení se dělalo ve dvojicích, a to v ce-
lém týdnu, včetně sobot. Vyrobilo se několik 
samokrmů, které mimo období nouze mo-
hou sloužit také jako sklady krmiva. Byla po-
ložena nová střecha na skladu krmení v Hor-
kách. Místo dvou posedů, které dosloužily, 
byly vyrobeny nové. Také se opravily střechy 

na kazatelnách, kam zatékalo, či žebříky, kte-
ré dosloužily. Renovací prošla i kára za trak-
tor, včetně elektroinstalace. Natřely se vrata 
u myslivny.

Kromě toho se také začaly plnit hodiny 
pro město Kopidlno prořezem náletu na les-
ních cestách. Tím se zároveň zlepšil přístup 
k některým posedům v honitbě v době, kdy 
jsou na přilehlých polích nesklizené plodiny.

Po  uvolnění vládních opatření jsme se 
mohli konečně 5. června sejít na  výroční 
členské schůzi. Užili jsme si společné pose-
zení, důstojně oslavili myslivecké úspěchy 
a přivítali hosty, kterým jsme i touto formou 
poděkovali za dosavadní spolupráci.

Velkou pracovní akcí, kterou jsme na  le-

tošní rok naplánovali, pak bylo nové zastře-
šení myslivny, neboť nám zatékající voda 
ničila vnitřní vybavení. Vše se začalo chystat 
po  prázdninách, během září rekonstruk-
ce začala. Velké poděkování patří Radkovi 
Hyršalovi, který se výraznou měrou podílel 
na celé akci a bez jehož pomoci bychom to 
zvládli jen s  velikými obtížemi. Kompletní 
dodělání střechy, včetně podbití, se podařilo 
zvládnout, také díky výraznému pracovnímu 
nasazení některých členů spolku, již před 
prvním honem.

V  závěru roku nám byla nabídnuta mož-
nost spolupráce s  K-klubem Jičín, středis-
kem volného času, v otevření mysliveckého 
kroužku pro děti. Jelikož jsme si s podobnou 
myšlenkou již několik let „pohrávali“, nabíd-
ku jsme rádi přijali. Po naplnění dostatečné 
kapacity bude kroužek zahájen. Věříme, že 
je to v  dnešní uspěchané a  přetechnizova-
né době krok tím správným směrem, návrat 
k tradičním hodnotám a k přírodě.

Na  podzim opustil naše řady dlouholetý 
člen a poslední roky i čestný člen spolku pan 
Vladimír Špicar. Na cestě do nebeské honit-
by ho doprovodilo několik zástupců našeho 
spolku, a  to v  duchu mysliveckých tradic 
a poct. Čest jeho památce.

Závěrem bychom chtěli opět poděkovat 
nejen těm, na  je jejichž pozemcích prová-
díme výkon práva myslivosti, za pochopení 
a  vstřícnost, ale i  všem ostatním, kteří nám 
pomáhají a chápou nelehkou práci myslivců 
v dnešní době. V neposlední řadě děkujeme 
pak každému, kdo se v  přírodě pohybuje, 
za ohleduplnost.

Za MS Bažantnice Kopidlno
Mgr. et Bc. Miroslav Popelák, předseda
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Co najdeme ve sčítání obyvatel, domů 
a bytů v roce 1921?
Drahoraz před 100 lety

V letošním roce proběhlo opět po dese-
ti letech sčítání lidu, domů a bytů v České 
republice, jehož výsledky budou známy 
až na  přelomu letošního a  příštího roku. 
Do té doby si třeba můžeme připomenout, 
jak dopadlo sčítání obyvatel před 100 lety, 
tedy v roce 1921, v Drahorazi a co se z něj 
můžeme všechno dozvědět.

Ve  fondu Okresní úřad Jičín I, uloženém 
ve  Státním okresním archivu Jičín, jsou 
deponovány všechny dochované formulá-
ře sčítání z  roku 1921, které jsou seřazeny 
a uloženy podle tehdejších soudních okre-
sů. Kopidlensko v té době patřilo pod soud-
ní okres Libáň, sčítání organizoval okresní 
úřad. Každá obec měla svého sčítacího ko-
misaře, v případě větších obcí a měst i více 
komisařů, z  nichž každý měl na  starost 
svůj obvod. Sčítacím komisařem pro zdejší 
obec, který soupisy do formulářů prováděl 
a zodpovídal za ně, byl řídící učitel draho-
razské školy Alois Macoun.

Sčítání mělo dvě části. První tvořily jed-
notlivé formuláře, z  nichž pro každou do-
mácnost (bytovou jednotku) byl určen vždy 
jeden tiskopis. Ten vyžadoval podrobné 
informace o  každém členu domácnosti 
(bytu), který zde toho času bydlel trvale 
nebo jen přechodně. Příkladem dočasného 
pobytu v Drahorazi u rodiny kováře Václava 
Matouše v čp. 16 byl např. třináctiletý Fran-
tišek Nicht. Chodil zde do  školy a  byl sem 
poslán rodiči z Frýdlantska, protože jako ro-
dilý Němec neuměl česky. Tehdy byla běžná 
praxe posílat děti z německy mluvících čás-
tí republiky do vnitrozemí naučit se českou 
řeč, naopak zase česky mluvící děti se jez-
dily naučit němčinu do německých rodin či 
oblastí (nejčastěji do  pohraničí). Využívaly 
se přitom hojně rodinné kontakty, ale často 
také vazby pracovní (řemeslníci či obchod-
níci si takto „vyměňovali“ děti – učně a po-
mocníky) a  podobně. Takový handl mohl 
trvat třeba rok (např. školní rok) nebo i více 
let, podle okolností.

Kromě celého jména majitele bytu (před-
nosty domácnosti) musela být ve formuláři 
uvedena jména všech dalších osob žijících 
v  domácnosti a  jejich příbuzenský či slu-
žební vztah k  majiteli bytu. Jsou zde tedy 
z  příbuzných běžně uváděny manželky, 
děti, dále rodiče, tchán, tchyně, vnoučata, 
z  pracovního hlediska nejčastěji služebné, 
čeledíni, pomocníci v domácnosti či v hos-
podářství, učni, chůvy ad. Jako „host“ bez 
jiného vztahu byla např. v domácnosti zdej-
šího učitele Václava Straky v čp. 25 uvedena 

19letá Emma Králová z Prahy. O její přítom-
nosti v Drahorazi nevíme jinak nic bližšího, 
mohla být např. spolužačkou některého ze 
Strakových dětí nebo zpěvačka, která se 
zde ve vyhlášené hudební rodině účastnila 
soukromé hudební výuky či veřejné hudeb-
ní produkce, nebo zde mohla třeba trávit 
prázdniny nebo být prostě jen na návštěvě.

Kromě data a  místa narození bylo u  ka-
ždého obyvatele evidováno, ve  které obci 
měl domovské právo (trvalé bydliště). Ne 
každý zdejší obyvatel toto domovské právo 
získal či chtěl získat, naopak mnoho obyva-
tel s domovským právem v Drahorazi v obci 
nežilo. Např. Jan Machek měl domovské 
právo i  s  celou rodinou v  sousední Pševsi, 
což mu nijak nebránilo v Drahorazi vlastnit 
a provozovat hostinec čp. 24.

Další kolonku ve  formuláři tvořilo ná-
boženství – v  Drahorazi převážila po  vzni-
ku Československé republiky příslušnost 
k  církvi československé nad římskokatolic-
kou. Také třeba učitelé Macoun a Straka se 
hlásili k československé církvi, učitel Fejfar 
byl bez vyznání a  podle pozdějších zpráv 
politicky sympatizoval s  komunistickými 
idejemi. U všech obyvatel bylo uvedeno, že 
umí číst a  psát, negramotný zde již tehdy 
nikdo nebyl.

Další údaje se týkaly zaměstnání, povolá-
ní, řemesel a  zaměstnavatele. Z  formulářů 
vyplývá, že drtivá většina zapsaných dospě-
lých obyvatel se v obci živila zemědělstvím: 
majitel hospodářství, jeho dospělí synové, 
dále čeledíni, dělníci v zemědělství a sezón-
ní pomocníci, nádeníci, kteří zde také bydlí-
vali přechodně. Manželky a dcery hospodá-
ře se většinou věnovaly péči o hospodářská 
zvířata a  staraly se o  domácnost. K  ruce 
měly děvečky a služebné z chudších rodin. 
Co se týká žen a  jiných povolání než péče 
o  domácnost, tak zde máme několik výji-
mek. Ve  druhém bytě Machkova hostince 
čp. 24 žila a pracovala samostatná švadlena 
Božena Sedláčková, jejíž manžel Václav pra-
coval jako zřízenec u státní dráhy. Obuvnic-
ký mistr Antonín Pelc zaměstnával ve  své 
dílně v  čp. 15 svou 30letou dceru Matildu 
nebo příkladně dcera Petronily Doušové, 
majitelky bytu v  domě čp. 14, rovněž Pet-
ronila byla vyučená dámská krejčová, i když 
momentálně bez zaměstnání.

Mimo zemědělství a hospodářství v Dra-
horazi žili a  pracovali dva učitelé (Václav 
Straka, František Fejfar) a  řídící učitel Alois 
Macoun. Z  dělnických profesí pomocný 
zedník Josef Šeps v čp. 10, podomní krejčí 

Josef Zaplatílek z  Čisté v  čp. 26 u  majitele 
domu Josefa Paličky nebo Josef Šimon, po-
mocník v kopidlenském cukrovaru z čp. 18. 
Z  řemeslných povolání zde žil již zmíněný 
kovářský mistr Matouš v čp. 16 a obuvnický 
mistr Pelc v čp. 15, dále pekařský mistr Jo-
sef Buchar v čp. 12, kolářský mistr Josef Pižl 
v čp. 22, u kterého bydleli také 2 pomocníci: 
kolářský učedník Jan Kotnik a truhlář Franti-
šek Růžička, oba z Chyjic. V čp. 7 žil holičský 
pomocník František Sluka, který docházel 
do  Libáně do  firmy Filoména Faltová, při 
Okresní správní komisi též v  Libáni pra-
coval jako cestář Jan Šimon z  čp. 18, otec 
výše uvedeného Josefa. Pro církev (zdejší 
kostelní záduší) vykonával práci hrobníka 
na zdejším hřbitově František Škaloud z čp. 
19 a  obecní ponocný byl z  čp. 34 Václav 
Brodský. V  Drahorazi byly toho času dvě 
hospody, již zmíněný Machkův hostinec 
v  čp. 24 a  v  čp. 14 Strakův hostinec, který 
si toho času pronajímal Josef Pelc, 24letý 
obuvnický tovaryš. Jediným státním úřed-
níkem zde žijícím byl zmíněný zřízenec 
na dráze Sedláček z čp. 24.

Druhou část sčítacích archů tvořily celko-
vé přehledy o jednotlivých obcích, kde byla 
uvedena pouze čísla domů, jména vlastní-
ků, dále údaje o tom, je-li nemovitost oby-
dlena, kolik obsahuje bytových jednotek 
a kolik obyvatel celkem v domě právě žije. 
Tyto přehledy obsahovaly pouze součty 
těchto údajů. Z přehledu vyplývá, že Draho-
raz měla v roce 1921 celkem 34 obydlených 
domů, žádný nebyl neobydlený, v domech 
celkem 45 bytových jednotek, ve  kterých 
žilo celkem 193 obyvatel. Dva byty obsaho-
valy domy čp. 4, 10, 11 (škola), 14 a 19 a do-
konce tři byty byly v nemovitostech čp. 15, 
22 a 24. Z očíslovaných budov nebyla žád-
ná ve vlastnictví obce, kromě školní budovy 
čp. 11, všechny byly soukromé. Ani obecní 
výbor či zastupitelstvo neměly do  20. sto-
letí svou úřadovnu, starostové vždy vyko-
návali své povinnosti ze svých domovů. 
Obecní pastouška a obecní sušárna, ve kte-
rých dočasně bydlívali ti nejchudší, nebyly 
očíslované a byly ve špatném stavu.

V  současnosti máme v  Drahorazi sice 
o něco více domů, ale mnoho z nich slouží 
již pouze k  rekreačním účelům, trvale ne-
jsou obydleny. Počet obyvatel v obci trvale 
žijících se od roku 1930 postupně snižoval 
a k 1. lednu 2021 trvale žilo v Drahorazi 70 
obyvatel (z toho 6 cizinců).

Zdenka Gláserová, Drahoraz
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Na kopidlenském hřbitově odpočívá už 
140 let František Matěj Hilmar

pokračování na straně 23

Jeho jméno nese kopidlenské ná-
městí i  ulice kolem školy. Od  úmrtí 
Františka Matěje Hilmara uplynulo le-
tos 1.  října 140 let. Vzorný a řidicí učitel 
na obec. škole v Kopidlně, majitel zásluš-
ného střib. kříže skorunou, čestný člen ob-
čanské záložny v  Kopidlně… Tak začíná 
text jeho náhrobku na  kopidlenském 
hřbitově, kde leží od  roku 1881. Rádi 
bychom si život a  dílo tohoto možná 
i světově nejznámějšího občana v histo-
rii města u příležitosti letošního jubilea 
připomněli archivním článkem, který 
v KL vyšel před 14 lety.                           (kl)

Narodil se 30. září 1803 v  chudé rodině 
v Nové Pace. Z tohoto kraje kolem Kumburku 
a Staropackých hor v kraji polodrahokamů, 
brambor a lnu vedly před léty kroky četných 
muzikantských kapel za chlebem do celého 
světa. Jeho rodiče měli malé hospodářství 
a pekařství. Svá dětská léta prožil doma, kde 
navštěvoval obecnou školu u  tehdejšího 
učitele Víta Šádka, který naučil také Hilmara 
hrát na housle, harfu, flétnu a klavír. I Hilma-
rova pouť vedla z  packého domu, v  němž 
se narodil, přes Liberec, Žitavu a  Drážďany 
do Rakouska, Polska a Ruska. Ve svých 9 le-
tech uměl Hilmar již hrát na  housle, flétnu 
a libozněn, jak se tehdy říkalo klavíru. Velký 
Hilmarův přítel a Kopidleňák V. Crha o  tom 
napsal: „Hra na  klavír – Libozněn – dochá-
zela v  té době značné obliby, především 
u  šlechty a  měšťanů. Poněvadž hráčů bylo 
pořídku, často se stávalo, že František Hilmar 
jako jediný, který uměl hrát na piáno, hrával 
v těchto rodinách, za což byl mnohdy štědře 
obdarován.“

Hilmarovi nebylo ještě ani 14 let, když se 
vydal s novopackou kapelou do světa. Pro-
cestovali Rusko, Německo, Polsko i jiné země 
a všude byli jako dobří čeští muzikanti vítá-
ni. Hilmar byl přes svoje mládí uznávaným 
vedoucím této kapely. Starší jeho kolegové 
museli často svého „benjamínka“ doslova 
bránit před obdivovateli, kteří si chtěli mla-
dého muzikanta nechat jen pro sebe a byli 
ochotni poskytnout jemu i  vyšší hudební 
vzdělání a všechno pohodlí tehdejšího pan-
ského života. Přes tyto nabídky se mladý Hil-
mar vrátil do rodného kraje a zůstal již věren 
Novopacku, a  především Kopidlensku, až 
do konce svého života.

Jednoho dne přišel jako patnáctiletý chla-
pec s  packou kapelou do  Kopidlna. Jeho 
nevšedního hudebního talentu si povšiml 
místní farář F.  A. Vacek (přítel Jungmanna 
a  Dobrovského). Tomuto se bystrý chlapec 
velmi zamlouval a nabídl mu, zda by nechtěl 
být učitelem. Mladý Hilmar tuto nabídku při-
jal a počal navštěvovat několikatýdenní uči-
telský kurs v  Jičíně. Pro Hilmara tak nastala 
tuhá práce. Na  pomoc rodičů spoléhat ne-
mohl, a proto si vydělával potřebné peníze 
ke studiu a obživě hudbou. Po absolvování 
kursu nastoupil své první místo jako učitel-
ský pomocník na  školu v  Kopidlně. Později 
působil jako filiální učitel v Kolíně a ve Stře-
vači, odkud se v roce 1838 vrátil opět na ško-

lu v  Kopidlně, kde působil plných 35 let. 
Hilmar si vážil svého postavení a  stále si 
uvědomoval svoje vzdělání. Kromě hudby 
učil pravopisu a  češtině, která se stala jeho 
nejoblíbenějším předmětem. Za jeho pade-
sátileté učitelské působení byl mu udělen 
stříbrný kříž s korunou.

Vzpomínáme-li dnes jeho učitelské čin-
nosti i  jeho skladatelské dráhy, nelze ne-
vzpomenout jeho značné zásluhy o  výcho-
vu dorůstající mládeže. Miloval svůj národ 
nejen v  práci, ve  své učitelské praxi, ale 

František Matěj Hilmar: 
vzorný učitel a skladatel 
první české polky
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i  ve  svých skladbách. Proto také jeho hud-
ba dýše pravým českým národním duchem. 
Z  těchto pramenů vznikla také jeho polka, 
která se stala českým národním tancem.

Z  malých obcí na  Kopidlensku se šířila 
po  celém českém venkově, až se dostala 
do Prahy, kde byla hrána na všech reprezen-
tačních plesech a  význačných koncertech. 
Tím se její cesta nezastavila. Hilmarova polka 
pronikala dále do Vídně, podmanila si i Paříž, 
představila se na jevišti milánského divadla 
v  Itálii a  odtud pronikla i  do  Německa. Hil-
mar napsal přes 200 tanců, a  to především 
polek. Rozdával je v  rukopisech 
i  opisech, a  to každému, kdo 
o  tyto projevil zájem. Jeho 
značnou oblibu a  slávu 
založila polka Esmeral-
da. Byla tisíckrát a  ti-
síckrát přepisována 
kapelníky na  Jičín-
sku, Nymbursku 
a  Poděbradsku, 
až se její sláva 
dostala do  Pra-
hy, kde byla hrá-
na na  Slovan-
ském ostrově. 
Esmeralda si zís-
kávala celý svět. 
Její text se objevil 
v Paříži, a dokonce 
v  Americe. Velkého 
úspěchu dosáhly 
i jeho další polky, jako 
Cikánská, Ochotnický, 
Jiřinka, Vlastenka a  celá 
řada dalších, které se hra-
jí a  tančí dodnes. Mezi známé 
skladby zejména na  Kopidlensku 
patří jeho skladba složená k  výročí kopid-
lenského cukrovaru, která se jmenuje Zdar 
kopidlenskému cukrovaru. Hilmarovy sklad-
by hrály s oblibou vojenské hudby. Úspěch 
skladeb byl Hilmarovi nejlepší odměnou, 
neboť v tom spatřoval uznání celého národa 
a nejširších lidových vrstev. Uměleckou úro-
veň jeho skladeb, jeho hudební talent a čes-
kost jeho hudby ocenili Bedřich Smetana 
i Antonín Dvořák, kteří se s velkým uznáním 
vyslovovali o  Hilmarově skladatelské práci 
a této si vysoce vážili.

Jak vznikla první Hilmarova polka?
Hilmar mimo své hudební nadání byl 

znám jako dobrý tanečník, který se zájmem 
sledoval a  studoval nově se tvořící tanec – 
polku. Původně tento tanec vzniklý podle 
popěvku „Strýček Nimra koupil šimla“ nazý-
val se „nimra“ nebo „maděra“. Podle rytmu 
zval se původně půlka a později polka. Tento 
tanec plně zaujal Hilmara pro svůj český pů-
vod, přičemž uznal za  vhodné jej hudebně 
od  základu upravit. Pro své polky volil Hil-

mar volnější tempo, než měl tehdy oblíbený 
„šotyš“, ale rychlejší než dosavadní „nimra“.

Hilmarovy polky – český klenot – hudeb-
ně milé a prosté vábily svojí vkusností a pů-
vodností. Polky tančily se nejen ve městech, 
ale i  v  každé dědině. Ve  čtyřicátých létech 
minulého století našli se mnozí nakladatelé, 
kteří začali vydávat Hilmarovy polky tiskem. 
Odtud tedy pramení Hilmarovo prvenství, 
že byl skladatelem první tištěné polky vů-
bec. Jeho skladby, jako hudba upřímně 
česká a  poctivě lidová, razily si svou cestu 
do celého světa a ke všem srdcím.

V jakém prostředí Hilmar žil a tvořil
Hilmar bydlel půl století velmi chudě 

a  skromně v  malém domku čp.  180 v  ny-
nější Husově ulici v  Kopidlně. Jak 

se později vměstnala čtyřčlen-
ná Hilmarova rodina, klavír 

a nejnutnější bytové zaří-
zení do dvou malinkých 

místností, lze těžko 
uvěřit. Tento dome-

ček zde stojí do-
dnes a jistě si kaž-
dý návštěvník při 
jeho prohlídce 
tuto otázku po-
loží. Mramorová 
deska umístěná 
na  domovním 
průčelí svědčí, 
že zde žil Franti-
šek Hilmar, vzor-

ný učitel a  hu-
dební skladatel 

první tištěné polky. 
Hilmar trávil většinu 

dne ve škole, ve školní 
zahradě a  jako vášnivý 

včelař u svých několika úlů 
ručně vyřezávaných a  pes-

trými barvami namalovaných. 
Po příchodu ze školy opravoval školní úlohy 
a  věnoval se přípravě na  příští školní den. 
Poté zasedl ke klavíru anebo se věnoval hře 
na housle. Přitom měl vždy po ruce notový 
papír a  olůvko, poněvadž tehdy tužky ne-
existovaly. Své náčrty pak již brkem napsal 
načisto na papír a  tak byla skladba hotova. 
Kromě těchto prací vyučoval hudbě, a to buď 
doma, nebo docházel za svými žáky. Hodně 
času věnoval na zkoušky se svými muzikan-
ty, na muziku světskou i kostelní. Hilmar měl 
svoji kapelu, a  tak o  poutích a  posvíceních 
i  jiných příležitostech zaznívaly jeho polky, 
valčíky i kvapíky. Často hrával také i panstvu 
na zámku, musel vyhovět vrchnosti světské 
i duchovní.

Své skladby psal srdcem, a  snad právě 
proto došly takové obliby. Největšího oce-
nění se dostalo Hilmarovu dílu od Zdenka 
Nejedlého, který v  knize o  Smetanovi na-
psal: „A tak i Smetana vyrůstal pod vlivem 
prvních a  nejlepších polek Františka Hil-
mara.“

Jaroslav Svoboda

pokračování ze strany 22 Břečťan je pryč

Proti záplavám

Na  žádost osadního výboru Drahoraz 
pracovníci Místního hospodářství od-
stranili přerostlý břečťan z kůlny u domu 
čp. 21. Práce byly provedeny v říjnu.        (kl)

V  listopadu vybudovali pracovníci 
Místního hospodářství ve  Filcíkově ulici 
u  fotbalového hřiště podélný žlab k  od-
vodu vody z  komunikace. Žlab by měl 
zabránit opakovanému zaplavování sou-
sedních pozemků.                                           (kl)
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Volby do Poslanecké sněmovny 
 a jejich čtyřleté srovnání

Volby do  Poslanecké sněmovny Parla-
mentu ČR se konaly 8. a 9. října 2021. Ob-
čané Kopidlna volí vždy v  pěti volebních 
okrscích a  rozděleni do  nich jsou podle 
místa bydliště. V Kopidlně jsou dva okrsky 
a po jednom okrsku je v částech Drahoraz, 
Mlýnec a Pševes.

Volební účast v jednotlivých okrscích je 
uvedena v tabulce a pro porovnání je uve-
dena i  volební účast v  minulých volbách 

do téhož orgánu (konaly se 20. a 21. října 
2017). Ve  všech kopidlenských okrscích 
byla letos vyšší volební účast než v  roce 
2017. Ale volební účast v Kopidlně je opro-
ti celostátní stále nízká. Zajímavé je, že za-
tímco v roce 2017 byly všechny odevzdané 
hlasy platné, letos to tak bylo jen ve dvou 
okrscích a ve třech okrscích se vyskytovaly 
hlasy neplatné (např. prázdné obálky nebo 
více hlasovacích lístků v jedné obálce).

Jak byla letos která strana v  Kopidlně 
úspěšná či neúspěšná, je vidět v následu-
jícím přehledu.

• ANO 2011: 328 hlasů, 36,08 %
• SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09: 155 hla-

sů, 17,05 %
• Česká str. sociálně demokrat.: 103 hlasů, 

11,33 %
• PIRÁTI a STAROSTOVÉ: 100 hlasů, 11,00 %
• Svoboda a př. demokracie (SPD): 94 hla-

sů, 10,34 %
• PŘÍSAHA Roberta Šlachty: 45 hlasů, 

4,95 %
• Komunistická str. Čech a Moravy: 40 hla-

sů, 4,40 %

• Trikolora Svobodní Soukromníci: 24 hla-
sů, 2,64 %

• Strana zelených: 7 hlasů, 0,77 %
• VOLNÝ blok: 6 hlasů, 0,66 %
• Otevřeme ČR normálnímu životu: 5 hla-

sů, 0,55 %
• Aliance pro budoucnost: 1 hlas, 0,11 %
• Koruna Česká (monarch. strana): 1 hlas, 

0,11 %
• ALIANCE NÁRODNÍCH SIL: 0 hlasů, 0,00 %
• Hnutí Prameny: 0 hlasů, 0,00 %
• Švýcarská demokracie: 0 hlasů, 0,00 %
• Urza.cz: Nechceme vaše hlasy: 0 hlasů, 

0,00 %

Celkové výsledky letošních voleb zásad-
ně změnily složení Poslanecké sněmovny.

Koalice Spolu získala celkově 27,79 % 
hlasů, v Kopidlně 17,05 %.

Hnutí ANO 2011 dostalo celkově 27,12 % 
hlasů, v Kopidlně 36,08 %.

Koalice Piráti a Starostové získala celko-
vě 15,62 %, v Kopidlně 11 %

Hnutí SPD celkově 9,56 %, v  Kopidlně 
10,34 %

Lenka Kropáčková
Údaje jsou čerpány z volby.cz

Porovnání kopidlenské volební účasti 
s účastí v okrese, kraji a celé ČR je v další ta-
bulce.

Počet voličů  
v seznamu

Volební účast 
– počet odevzda-

ných obálek

Počet  
platných hlasů

Volební účast 
v procentech

Rok konání voleb 2021 2017 2021 2017 2021 2017 2021 2017

Okrsek Kopidlno – 1 760 774 380 363 373 363 50 46,90

Okrsek Kopidlno – 2 673 701 388 331 385 331 57,65 47,22

Okrsek Drahoraz – 3 55 61 27 27 26 27 49,09 44,26

Okrsek Mlýnec – 4   71 68 55 52 55 52 77,46 76,47

Okrsek Pševes – 5 112 122 70 69 70 69 62,50 56,56

Kopidlno celkem 1 671 1 726 920 842 909 842 55,06 48,78

Rok 2021 Rok 2017

Kopidlno 55,06 48,78 %

Okres Jičín 67,91 62,49 %

Královéhradecký kraj 67,86 63,25 %

Česká republika 65,43 60,84 %

Lidé v Kopidlně 
přispěli na boj 
s rakovinou

Přistání vrtulníku 
na náměstí

KVC Kopidlno se na  konci září zapojilo 
do 25. ročníku akce Český den proti rakovi-
ně. Děvčata z osmého ročníku ZŠ a MŠ Ko-
pidlno prodávala po městě „tradiční“ žluté 
kvítky měsíčku lékařského. Měli jsme i dvě 
pevná prodejní místa: Duhovka a cukrárna 
u  Knížků. Od  organizátorů jsme obdrželi 
oficiální poděkování a  certifikát s  uvede-
nou vybranou částkou. V Kopidlně bylo vy-
bráno 5216 Kč.

Děkujeme děvčatům, Duhovce, cukrár-
ně, ale hlavně vám všem, kteří jste koupí 
kytičky podpořili sbírku.

Míša Havelková

V  úterý 23. listopadu jsme mohli na  ko-
pidlenském náměstí vidět pro toto místo 
neobvyklý dopravní prostředek, vrtulník 
letecké záchranné služby DSA, který zde 
přistál kvůli transportu pacienta.                 (kl)
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Třídění odpadu se bude muset výrazně zlepšit.  
Nové předpisy přináší povinnosti pro každého z nás Vznik nové katastrální 

mapy v Pševsi 
provázely problémy

Charitní šatník v Jičíně

Nové zákony v odpadovém hospodářství 
si kladou za  cíle recyklovat 55  % komunál-
ního odpadu v roce 2025, 60 % v roce 2030 
a  65  % v  roce 2035. Recyklace znamená 
konečné zpracování využitelných odpa-
dů, tedy odpadů, které vytřídíme. Snahou 
je přejít k  tzv. oběhovému hospodářství. 
Oběhové hospodářství (též „cirkulární eko-
nomika“) je koncept, který se zabývá způso-
by, jak zvyšovat kvalitu životního prostředí. 
Jedněmi ze základních principů oběhového 
hospodářství jsou například změna odpadů 
v suroviny a energie z obnovitelných zdrojů.

Aby obce, tedy i  město Kopidlno, mohly 
splnit zákonné cíle, z  výše uvedeného vy-
plývá, že musí v  roce 2025 a  následujících 
vytřídit alespoň 60 % z celkového množství 
přijatého komunálního odpadu, v roce 2030 
alespoň 65 % a v roce 2035 a následujících 
alespoň 70 %.

Pro srovnání: v  roce 2020 bylo v  Kopi-
dlně a  jeho částech vytříděno necelých 
18 % odpadu z celkového množství přija-
tého komunálního odpadu. I z tohoto dů-
vodu si město Kopidlno nechalo zpracovat 
Koncepci odpadového hospodářství na roky 
2021–2026 od společnosti ISES, s. r. o., která 
nabízí odborné poradenství v oblasti odpa-
dového hospodářství a  v  dalších odvětvích 
životního prostředí. Cílem koncepce bylo 
analyzovat současný stav nakládání s odpa-
dy a  navrhnout optimalizovaný systém na-
kládání s  komunálním odpadem v  budou-
cím období v  Kopidlně. Navržená opatření 
se týkají zejména výrazného rozšíření třídění 
odpadů, snížení maximálního množství bio-
logicky rozložitelných komunálních odpadů 
ukládaných na skládky, podporování třídění 
nebezpečných složek komunálního odpadu 
a  podpoření zvýšení celkového množství 
sesbíraných výrobků s ukončenou životnos-
tí v  rámci zpětného odběru. Jedná se např. 
o elektrozařízení, pneumatiky, baterie a aku-
mulátory. Tato opatření podle navrženého 
harmonogramu by mělo město postupně 
naplňovat.

Nemusíme dělat ani rozsáhlý monitoring 
současných stanovišť kontejnerů na tříděný 
odpad a  každý, kdo do  těchto kontejnerů 
odkládá vytříděný odpad, ví, že jsou čas-
to přeplněné, bohužel ne vždy tím, čím by 
měly být. Stanovišť by mělo být více, bohu-

Katastrální úřad pro Královéhradecký 
kraj, Katastrální pracoviště Jičín, od dru-
hého lednového týdne roku 2020 pro-
váděl v  obci zaměřování katastrální 
mapy v zastavěné části obce.

Měření ale probíhalo s  problémy. 
V  polovině února vážně onemocněl 
pracovník katastrálního úřadu v  Jičíně, 
který byl ale nahrazen, a  dalším pro-
blémem byla pandemie covidu-19, 
pro kterou bylo zaměřování přerušeno 
a skončilo až na konci léta.

Na  základě tohoto měření měla 
vzniknout nová katastrální mapa. Když 
mapa byla hotová a dostala papírovou 
podobu, byla obyvatelům obce před-
ložena k nahlédnutí a vznesení případ-
ných námitek. V  obci byla mapa před-
ložena občanům s  trvalým bydlištěm 
mimo obec, to jsou většinou chalupáři. 
Místní majitelé nemovitostí si mohou 
mapu prohlédnout na MěÚ v Kopidlně 
u příslušného pracovníka úřadu, P. Bar-
toše, DiS.

A jak se celá akce zdařila? Rozdíly prů-
běhu hranice na některých místech zjiš-
těny byly (ať vědomé, nebo nevědomé). 
Pokud je hranice na obecním pozemku, 
bude problém řešit MěÚ, je-li to v sou-
sedství, je na sousedech, jak se domluví.

Jana Čtvrtečková

Oblastní charita rozšiřuje své aktivity 
o  další zajímavý projekt. Na  autobuso-
vém nádraží v Jičíně otevře v listopadu 
charitní šatník. Za  velmi zajímavé ceny 
v něm bude nabízet použité oblečení.

Každý týden se na nás obrací lidé s na-
bídkou nejen použitého oblečení. Proto 
jsme se rozhodli této situace využít a se 
souhlasem dárce je prodávat za  mi-
nimální ceny dalším lidem. Prospěch 
bude hned několikanásobný. Vedle na-
bídky pěkného a dostupného oblečení 
budou výnosy z  šatníku podporovat 
další rozvoj sociálního podniku, který 
místní Charita provozuje. Vzhledem 
k tomu, že součástí sociálního podniku 
Veronika je i prádelna, veškeré oblečení 
bude dezinfekčně vypráno a Charita tak 
může garantovat jeho čistotu.

Otevírací dobu a další informace na-
jdete na webu www.charitajicin.cz.

Oblastní charita Jičín,
17. listopadu 861, Jičín

žel je těžké najít místo, aby nebylo u  frek-
ventované silnice nebo nevadilo občanům, 
že mají kontejnery na  odpad „u  baráku“. 
Vedení města se tento problém snaží řešit 
navýšením počtu kontejnerů na  stávajících 
stanovištích a zvýšením frekvence vývozu ze 
čtrnáctidenního na týdenní u papíru a plas-
tu (i  když docházková vzdálenost není pro 
některé zrovna ideální), a to od ledna 2022. 
Další novinkou je možnost do  žlutých kon-
tejnerů kromě PET lahví odkládat ostatní 
plasty z  domácností a  nápojové kartony. 
Je však jasné, že pokud se ve  snaze třídit 
odpady nezapojíme společně, tak nám ani 
koncepce na  papíře ke  zlepšení životního 
prostředí a k naplnění zákonných cílů nepo-
může.

Jedním ze zákonů nové právní úpravy od-
padového hospodářství je zákon č. 541/2020 
Sb., o odpadech, z kterého je pro nás všech-
ny podstatné, že každý je povinen naklá-
dat s odpady zákonem stanoveným způ-
sobem, soustřeďovat odpady odděleně, 
zabezpečit odpad před odcizením nebo 
únikem a  odkládat odpady do  určeného 
zařízení a  na  místa určená obcí. Obec má 
povinnost stanovit systém nakládání 
s  komunálním odpadem. Komunálním 
odpadem se rozumí směsný a  tříděný od-
pad z domácností, zejména papír a lepenka, 
sklo, kovy, plasty, biologický odpad, dřevo, 
textil, obaly, odpadní elektrická a elektronic-
ká zařízení, odpadní baterie a akumulátory, 
objemný odpad, zejména matrace a  náby-
tek. Komunální odpad nezahrnuje odpad 
z  výroby, zemědělství, lesnictví, rybolovu, 
septiků, kanalizační sítě a čistíren odpadních 
vod včetně kalů, vozidla na konci životnosti 
(autovraky) ani stavební a demoliční odpad. 
Obec má povinnost v  systému určit místa 
pro odkládání komunálního odpadu a místa 
pro oddělené soustřeďování komunálního 
odpadu. Město Kopidlno systém naklá-
dání s  komunálním odpadem stanovuje 
v nové obecně závazné vyhlášce. Podrob-
něji s  povinnostmi, jak nakládat s  komu-
nálním odpadem a  jaké jsou další novinky 
v odpadovém hospodářství, budou občané 
seznámeni v informačním letáku, který bude 
městem vydán na  začátku příštího roku, 
a v dalších číslech Kopidlenských listů.

Monika Kovářová
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Podomní prodej je u nás zakázán, 
nenechte se přesvědčit
Vedoucí Policie ČR v Kopidlně promluvil o přestupcích i personálních možnostech

Ministerstvo připravilo pomoc lidem, kteří bojují s růstem cen energií

Každoročně je alespoň jednou na  zase-
dání zastupitelstva zván zástupce zdejšího 
oddělení Policie ČR. A  protože všechna za-
sedání zastupitelstva jsou veřejná, je to i pro 
obyvatele Kopidlna a okolí příležitost setkat 
se s  ním. Až na  výjimky je tím zástupcem 
vedoucí kopidlenského oddělení Policie ČR 
pan npor. Bc. Miroslav Netík.

Trestné činy a přestupky v Kopidlně
Na  listopadovém zasedání jsme se do-

věděli, že v  Kopidlně bylo v  roce 2019 pro-
věřováno 26 trestných činů, v  roce 2020 32 
trestných činů a v roce 2021 (do 10. 11.) 28. 
Objasněnost byla v  roce 2019  88  %, v  roce 
2020 84 % a v r. 2021 89 %. Často se vysky-
tujícími trestnými činy jsou maření výkonu 
úředního rozhodnutí – řízení vozidel přes 
uložený zákaz řízení; ohrožení pod vlivem 
návykové látky - řízení vozidel pod vlivem 
alkoholu; a majetková trestná činnosti – krá-
deže, podvody, zatajení věci. Při objasňování 
případů významně pomáhá městský ka-

Ministerstvo práce a  sociálních věcí 
(MPSV) připravilo novou formu podpory 
s  názvem „MOP – vyúčtování DPI“ (MOP – 
mimořádná okamžitá pomoc) a  zároveň 
chystá zohlednění skokového zvýšení cen 
energií v dávkách na bydlení.

Podpora, kterou připravilo MPSV pro po-
stižené domácnosti, předpokládá, že lidé 
v  co nejkratší době přejdou od  dodavatele 
poslední instance (DPI) ke  standardnímu 
smluvnímu dodavateli. Ve  chvíli, kdy klient 
opustí režim DPI, musí mu být neprodle-
ně vystaveno vyúčtování a  potom přichází 
na řadu pomoc od MPSV.

„MOP – vyúčtování DPI“ pomůže s  ne-
doplatkem na  vyúčtování, pokud bude mít 
domácnost potíže s jeho uhrazením z vlast-
ních zdrojů. Na  rozdíl od  běžné MOP, tedy 
mimořádné okamžité pomoci, nastavuje 
mírnější podmínky například s  ohledem 
na úspory žadatele. Upravená MOP bude ča-
sově limitovaná, a proto lidé musí do konce 
roku přejít z DPI k novému dodavateli a ne-
chat si zaslat vyúčtování. Setrvání v  režimu 
DPI je značně nevýhodné zejména proto, že 
jsou zálohy rozpočítané pouze do 6 měsíců 
(tj. v  tuto chvíli jen na  topnou sezonu, kdy 
je spotřeba nejvyšší) a  zároveň jsou ceny 
stanoveny jiným způsobem než produkty 
v běžném ceníku.

merový systém; posloužil např. k  objasnění 
vloupání do  novinového stánku, při doka-
zování maření výkonu úředního rozhodnutí, 
při šetření dopravních nehod a při ustanove-
ní osob, které odkládají odpad mimo místa 
k tomu určená.

Přestupků bylo v  roce 2019 v  Kopidl-
ně šetřeno 83, v  roce 2020  79 a  v  roce 
2021 (do  10.  11.) 54; objasněnost byla 
v  r. 2019  87  %, v  roce 2020  86  % a  v  roce 
2021 80 %. Vyřešeno na místě uložením blo-
kové pokuty bylo v  roce 2019 363 případů, 
v  roce 2020  220 a  v  roce 2021 dosud 242. 
Nejčastější přestupky jsou proti občanské-
mu soužití, proti majetku, v  dopravě neře-
šené na  místě uložením pokuty (parkování 
rychlost, omezení dopravy) a přestupky sou-
visející s porušováním mimořádných naříze-
ní v souvislosti s pandemií covidu-19.

Pan Netík zmínil přetrvávající nedostateč-
ný personální stav útvaru, který je aktuálně 
řešen výpomocí z  OO PČR Jičín. Podobná 
situace je i  na  OO PČR Sobotka, situace je 

Těm, kteří zaplatili zálohy, ocitli se kvů-
li tomu v  hmotné nouzi a  nemají peníze 
na základní životní potřeby, je rovněž mož-
né v  mezích zákona pomoci přes klasickou 
MOP – pomoc zejména s výdajem, na který 
již nezbylo, například s  doplacením nájmu, 
případně s  pořízením nového zimního ob-
lečení.

Kromě „MOP – vyúčtování DPI“ připravuje 
MPSV také návrh, jak bude možné reagovat 
na  skokový nárůst cen energií prostřednic-
tvím dávek na bydlení.

Modelové situace pro využití „MOP – 
vyúčtování DPI“

MOP je dávka testovaná, tj. Úřad práce 
bude zajímat zejména příjem, majetek/
úspory (do  určité výše k  nim však nebude 
přihlížet) a náklady na bydlení v daném mě-
síci. Celkové posouzení domácnosti je správ-
ním uvážením Úřadu práce a  lze tady pro 
názornost blíže popsat modelové situace viz 
níže.

1. příklad
Pan Novák má měsíční čistou mzdu 

25 000 Kč (ze zákona se příjem započítává ze 
70 % = 17 500 Kč), jeho náklady na bydlení 
jsou 15 000 Kč. Pan Novák má na bankovním 
účtu našetřeno 20 000 Kč. V jeho případě se 

řešena střídáním služeb. Bohužel tím do-
chází k  prodloužení dojezdových časů a  je 
zhoršena dostupnost policie v  místě. Proto 
je vhodné a  doporučované oznámení činit 
na linku 158.

Pozor na šmejdy
Pan Netík upozornil také na  výskyt pod-

vodníků a  osob používajících nekalé ob-
chodní praktiky, pro které se vžilo označení 
„šmejdi“. V Kopidlně (ve všech jeho částech) 
platí zákaz podomního a  pochůzkového 
prodeje, to bohužel neplatí pro předem do-
hodnuté návštěvy v domácnostech. Nejlepší 
ochranou před šmejdy je vyhnout se jim, vů-
bec s nimi nejednat. A opatrnost je potřebná 
i při telefonických hovorech.

Dotazy, které byly panu Netíkovi polože-
ny, se týkaly aktuálních objížděk, potřeby 
měření rychlosti, přechodu pro chodce v Ji-
čínské ulici, a hlavně řešení autovraků na ve-
řejných prostranstvích a komunikacích.

Zaznamenala Lenka Kropáčková

nepřihlíží k majetku (tj. úsporám) v částce až 
do výše 37 720 Kč (maximální výše majetku, 
ke  které se nebude přihlížet: dvojnásobek 
životního minima, tedy 2 × 3860 + dvojná-
sobek nákladů na bydlení, tedy 2 × 15 000), 
tudíž jeho našetřené peníze se nebudou pro 
výpočet poskytnuté MOP započítávat a  vy-
cházet se bude z  příjmů (započítaných dle 
zákona ze 70 %). Nedoplatek za vyúčtování 
je přitom u pana Nováka 15 000 Kč. Úřad prá-
ce panu Novákovi poskytne MOP na vyúčto-
vání od DPI ve výši 15 000 Kč.

2. příklad
Paní Krásná pobírá důchod ve  výši 

16 000 Kč (ze zákona se důchod započítává 
z 80 % = 12 800 Kč). Na bankovním účtu má 
našetřeno 25  000 Kč. U  paní Krásné se ne-
přihlíží k  majetku (tj. úsporám) v  částce až 
do  výše 27  720 Kč (dvojnásobek životního 
minima, tedy 2 × 3860 + dvojnásobek ná-
kladů na bydlení, tedy 2 × 10 000), tudíž její 
našetřené peníze se rovněž nebudou zapo-
čítávat a vycházet se bude z příjmů (započí-
taných dle zákona z  80  %). Paní Krásná má 
náklady na bydlení ve výši 10 000 Kč a přišel 
jí nedoplatek za vyúčtování energií 5000 Kč. 
Úřad práce poskytne paní Krásné MOP 
na vyúčtování od DPI ve výši 5000 Kč.

Zdroj: www.mpsv.cz
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Máme pro vás řešení v podobě institutu tzv. „Milostivého léta“ – amnestie sankcí! 

Máte dluhy vůči veřejnoprávnímu subjektu, např. obci, státu, 
zdravotní pojišťovně nebo nemocnici, které vymáhá exekutor?

Dlužíte například státu, kraji, obci, společ-
nosti ČEZ, zdravotním pojišťovnám, dopravní-
mu podniku, mateřské či základní škole? Vymá-
há tento dluh soudní, tedy soukromý, exekutor 
a  nejste v  insolvenci? Pokud jste na  obě výše 
položené otázky odpověděli ano, využijte 
amnestii sankcí – požádejte exekutora o vyčís-
lení dlužné jistiny (původní dluh) a do žádosti 
nezapomeňte uvést, že využíváte „Milostivého 
léta“.

Když mezi 28. 10. 2021 a 28. 1. 2022 doplatíte 
exekutorovi původní dluh, tedy jistinu a 908 Kč 
na náklady, bude vám odpuštěn zbytek dluhu!

Do kdy musím dluh doplatit?
• v období od 28. 10. 2021 do 28. 1. 2022

Vztahuje se Milostivé léto (odpuštění 
sankcí) na všechny mé dluhy?
• ne, vztahuje se pouze na pohledávky (dluhy) 

vůči veřejnoprávnímu subjektu vymáhané 
soukromým exekutorem

Kdo je veřejnoprávním subjektem?
• Česká republika
• územní samosprávný celek (obce, kraje)
• státní příspěvková organizace (Ředitelství sil-

nic a dálnic, Národní technická knihovna…)

• státní fond (Státní fond ŽP ČR, Státní fond roz-
voje bydlení…)

• veřejná výzkumná instituce nebo veřejná vy-
soká škola

• dobrovolný svazek obcí
• regionální rada regionu soudržnosti
• příspěvková organizace územního samo-

správného celku, (městská nemocnice, do-
movy seniorů zřízené městem, dům dětí 
a mládeže, státní MŠ, ZŠ, SŠ atd.)

• ústav založený státem nebo územním samo-
správným celkem

• obecně prospěšná společnost založená stá-
tem nebo územním samosprávným celkem

• státní podnik nebo národní podnik (Česká 
pošta…)

• zdravotní pojišťovna
• Český rozhlas nebo Česká televize
• ČEZ…

Jak mám tedy postupovat?
1) LUSTRACE – zjistěte si své exekuce v Cent-

rální evidenci exekucí. Pokud si nevíte rady, vo-
lejte 770 600 800 (Člověk v tísni), kde vám s lus-
trací poradí nebo ji za vás zdarma provedou.

2) DOPIS EXEKUTOROVI – napište DOPORU-
ČENÝ dopis exekutorovi s  žádostí o  vyčíslení 
dlužné jistiny (původního dluhu) a  NEZAPO-

MEŇTE uvést, že využíváte MILOSTIVÉHO LÉTA.
3) Zaplaťte exekutorovi v období od 28. 10. 

2021 do 28. 1. 2022 na účet nesplacenou jistinu 
(původní dluh) + 908 Kč na náklady. Od placení 
příslušenství (úroky, sankce, poplatky) budete 
osvobozeni.

Využijte této jedinečné příležitosti a nechte 
si odpustit zbytek dluhu – veškeré úroky, sank-
ce, poplatky!

Pozor
• nevztahuje se na exekuce vedené přímo stá-

tem (nikoli soukromým exekutorem) – např. 
daně

• lze využít jen v období od 28. 10. 2021 do 28. 
1. 2022

• nevztahuje se na: sankce pro úmyslný trestný 
čin, výživné, náhradní výživné, škodu na zdraví

Kdo mi může pomoci?
• Člověk v tísni – tel. 770 600 800
• Občanská poradna Jičín – tel. 736 472 676
• nformace k  postupu vám rovněž podá 

Ing.  Hana Palečková, oddělení sociálních 
věcí, MÚ Kopidlno, tel. 725  625  704, e-mail: 
socialniveci1@kopidlno.cz

Havárií na vodovodních přípojkách domů přibývá
Zateplení pomůže ochránit potrubí a vodoměr

Při mrazivém počasí často trpí i vodovodní 
soustava, která se může vlivem nízkých teplot 
poničit a může dojít k úniku vody. Vodohos-
podářská a obchodní společnost, a. s., tak-
to každou zimu řeší desítky poruch 
a havárií. Problémy se netý-
kají pouze páteřních 
rozvodů, ale bohu-
žel přibývá i prask-
lých domovních 
přípojek a  vodoměrů. 
Problémům lze předejít 
celkem snadno – stačí okolí 
potrubí a vodoměr zateplit.

Stále častěji se stávají havárie 
na  vodovodních přípojkách rodin-
ných či bytových domů. Při prasknutí po-
trubí většinou unikne větší množství vody, 
které může napáchat další škody. Přitom je 
velmi jednoduché podobným situacím pře-
dejít. „Venku bývá potrubí uloženo zpravidla 
dostatečně hluboko v zemi (alespoň 80 cm), 
tudíž by k jeho zamrznutí nemělo dojít. Citli-
vějším místem jsou ale rozvody ve  sklepích, 
a  to především tam, kde přípojka vchází 
do  objektu. Doporučujeme tedy ve  sklepích 
zavírat okna a odhalené trubky zateplit. Stačí 

obyčejnou dekou, ale nejlépe izolačním ma-
teriálem. Na víko šachty pak lze dát polysty-
renovou desku, izolační vatu nebo plastový 

pytel naplněný drceným polystyrenem. 
K  vodoměru musí vždy zůstat vol-

ný přístup,“ radí preventivní 
kroky ředitel VOS, a. s., 

Ing. Richard Smut-
ný.

Co ale dělat, 
pokud voda praskne? 

„Především je potřeba za-
stavit hlavní přívod. Zákazníci 

mohou volat na  nonstop linku 
493  033  343, kde problém nahlásí. 

Naši pracovníci přijedou a uzavřou hlav-
ní přívod v místě a následně se podle místa 

havárie stanoví, kdo ji bude opravovat. Dle zá-
kona řešíme pouze havárie páteřního potrubí 
a části přípojek, které jsou na veřejném pro-
stranství. Potrubí na  soukromém pozemku 
a samotná přípojka jsou vždy v majetku vlast-
níka domu, který si musí situaci vyřešit sám,“ 
říká ředitel VOS, a.  s., Ing.  Richard Smutný. 
Včasný zásah havarijní služby je důležitý hlav-
ně proto, aby neuniklo velké množství vody. 
Tu by totiž musel dle zákona uhradit odběra-

tel, i když šlo o havárii. Takové případy se čas 
od času stávají, proto je dobré těmto situacím 
předcházet, případně se proti nim pojistit.

Dalším problémem, který může mráz způ-
sobit, je zamrznutí a  poškození vodoměru. 
Ten je většinou umístěn v šachtě před domem 
nebo ve sklepě domu a na rozdíl od potrubí 
není hluboko v  zemi. „V  tomto případě opět 
zákazník volá na naši havarijní linku a my přije-
deme vodoměr vyměnit. Vzniklou škodu i zde 
hradí odběratel, protože vodoměr dostatečně 
před mrazem neochránil. Ročně bohužel řeší-
me desítky případů, proto apelujeme na maji-
tele domů, aby tuto slabinu rozvodů dostateč-
ně zajistili,“ vysvětluje ředitel Richard Smutný.

VOS, a. s., také řeší ročně kolem stovky po-
ruch potrubí na  veřejném prostranství. Pra-
covníci vodáren musí co nejdříve zastavit pří-
vod vody, poté se vytyčí inženýrské sítě, které 
problémovým místem vedou, odkryje se vo-
zovka a zjišťuje se přesné místo úniku. Opra-
va následně probíhá za  jakéhokoliv počasí 
a  může trvat i  několik hodin, po  které bývá 
většinou omezena dodávka vody v  daném 
úseku obce či města.

VOS, a. s.
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Skrytý hrdina 131. Velké pardubické s velkým 
srdcem Beau Rochelais a jeho nesmazatelná stopa 
v největším dostihu starého kontinentu

Příběh se začal psát roku 2019, kdy byl 
Beau Rochelais zakoupen do  Čech 14 dní 
před Velkou pardubickou z  Francie, kde pa-
třil ke  špičkovým překážkovým koním. Jeho 
cesta ve Velké však skončila na Taxisově pří-
kopu. Poté se po  zdravotních komplikacích 
rok zotavoval, a když se léčení stále nelepšilo, 
byl nám nabídnut k prodeji. Byla to pro nás 
výzva. Říkal jsem si: Přece mu musíme dát 
šanci. Jelikož mám dobré vztahy s  Pavlínou 
Sůrovou, majitelkou Centra rehabilitace koní 
(takové lázně pro koně), začali jsme „Bobe-
še“ do Koles třikrát v týdnu vozit. Po viditel-
ném zlepšení zdravotního stavu koně jsme 
si s  trenérkou Tamarou Křídlovou jednoho 
dne položili otázku: Co kdybychom šli Velkou 
pardubickou? Po pěti minutách smíchu bylo 
rozhodnuto. Jdeme do toho!

Jelikož zranění koně byly trhlinky na  šla-
chovém aparátu u nohou, rehabilitace a tré-
nink spočívaly hlavně v  nabírání svalové 
hmoty plaváním na  vodním páse. Největší 
riziko by bylo rychle zacválat, takže jsme mu-
seli najít jiné varianty přípravy. Plavání by ale 
nestačilo, a  tak trenérka našla krásný kopec 
– vyhlídku Tábor (500 metrů převýšení), kde 
jsme koně pod kopcem složili z vozíku a on 
s jezdcem doslova šplhal do prudkého kopce. 
Nahoře jsme ho opět naložili do přepravníku 
a jeli domů. A takhle pořád dokola. Nešlo by 
to, nebýt party nadšenců kolem nás, kteří 
nám v tom bláznivém snu pomáhali.

Přišel termín první kvalifikace, která byla 
pro nás důležitá, co se týče stavu končetin, 
jak jsou zhojené a  jak vydrží nápor dostihu. 
S  žokejem M. Liškou jsme byli domluveni, 
ať raději koně před koncem zastaví. Kdyby 
jeho nohy nevydržely nápor celého dostihu, 
mohlo by být jeho zranění fatální. A přišla ne-
uvěřitelná věc. Beau Rochelais byl v pořádku, 
šťastný a spokojený. A tak pro nás začal závod 
s časem. Další kvalifikaci sice přešel, ale bylo 
vidět, že mu na soupeře ještě hodně chybělo. 
Ale i  přesto se zvládl kvalifikovat. K  našemu 
týmu se připojila firma Aldra Group, s.  r.  o., 
a start ve Velké pardubické začal dávat smy-
sl. Přišly přihlášky na samotný dostih a první 
moment, kdy jsem to chtěl vše vzdát. Koníček 
vypadal čím dál lépe, ale nám začaly staros-
ti – nemohli jsme sehnat jezdce. Na posled-
ní chvíli se nám podařilo domluvit mladého 
jezdce A. Čmiela, který se ale nakonec ukázal 
jako správná volba. Velká pardubická je nejen 
fenomén, ale především závod pro nejlepší 
koně a nejbohatší majitele koní u nás. Snesla 
se na nás smršť komentářů a urážek, že v ta-
kovém dostihu nemáme co dělat atd. Nemo-
hl jsem to pochopit. Chtěli jsme si jen splnit 
sen, být u toho všeho a prožít něco, co se jen 
tak někomu nepodaří.

A  bylo to tady. Přiblížil se den startu 
131. Velké pardubické. Při vodění koně 
před samotným závodem jsem cítil neu-
věřitelnou hrdost. Vše špatné bylo zapo-
menuto. 15 000 diváků a dalších 2 500 000 
lidí u televizních obrazovek sledovalo naše 
kroky. Beau Rochelais si to náramně užíval, 
a  když jsem mu zašeptal do  ucha „Ukaž 
jim to, všichni se na tebe dívají“, spokojeně 
odfrknul a  já věděl, že to bude dobré. Na-
sedl žokej Adam Čmiel a  vyrazili na  dráhu. 
Po startu Beau Rochelais hned zaujal jednu 
z předních pozic, Taxis skákal jako třetí, prv-
ní kůň spadl. Padá také slovenský kůň Kai-
serwalzer, který jako volný kůň bez jezdce 
začal dělat v dostihu neplechu. Před zahrád-
kami v plné rychlosti narazil do dvou vedou-
cích koní a mezi nimi bohužel i náš „Bobeš“. 
A  říkal jsem si: A  je konec. Vtom se jezdec 
otočil, najel zahrádky z klusu a začal proná-
sledující jízdu. Jenže ostatní koně byli už cca 
300 metrů daleko. Beau Rochelais a  Adam 
se však nevzdali a ukázali neuvěřitelné od-
hodlání a  obrovské srdce. Proskakovali se 
a přibližovali metr po metru. Bobeš pracoval 
jako správně namazaný stroj, a když soupe-
ře na Popkovickém skoku dojeli, stěží jsem 
skrýval dojetí. Naposledy takovou stíhací 
jízdu předvedl Železník. Navíc jsme se poz-
ději dozvěděli, že se jednalo o historicky 7. 
nejrychlejší Velkou pardubickou. Další čtvrt 
dostihu skákal s ostatními, ale před posled-
ní překážkou už nedokázal zrychlit, stálo ho 
hodně sil ostatní soupeře po  kolizi dohnat 
a jezdec ho zastavil. Když jsem pro něj jako 
vodič běžel, ptal jsem se jezdce, zda je kůň 
v pořádku, když ho zadržel a nedojel do cíle 
(byl by na krásném, 10. místě). Ale on mi od-
pověděl, že po svém výjimečném výkonu si 
kůň nezasloužil běžet před tribunou s tako-
vou ztrátou, že by to nebylo důstojné.

Po  dostihu nám hodně lidí gratulova-
lo, přišlo mi asi 500 krásných zpráv. Nebyl 
divák, kterého by se nedotkl jeho příběh, 
odhodlání, bojovnost, a hlavně velké srdce. 
Cítil jsem se jako vítěz a bylo vidět na jezdci 
i koni, že vědí, co dokázali. Narodilo se něco 
velkého a  jeho příběh zůstal nesmazatelně 
zapsán v dějinách Velké pardubické. A nám 
všem ukázal, že i když vás podceňují, a na-
víc vám ani štěstí nepřeje, bojujte a  rvěte 
se. Nic nevzdávejte, a  i  když nedostanete 
pohár, můžete se stát vítězi. Dokázali jsme 
něco neuvěřitelného, a jsme proto šťastni…

A  pokud budete chtít „Bobeše“ vidět 
na živo, pohladit ho nebo mu přivézt něco 
dobrého (mrkvičku, jablíčko, tvrdý chléb…), 
bude do ledna k vidění u nás v Běcharech. 
A příští rok, doufejme, opět na startu Velké 
pardubické…                                          Dan Habich
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Získejte podporu až 95 % ceny na výměnu starého kotle

Jak správně topit?

Kotlíkové dotace doznaly od  doby, kdy 
se stát rozhodl podporovat ty, kteří se roz-
hodnou vyměnit starý kotel za nový, ekolo-
gický, četných změn. Ta nejnovější úprava se 
soustředí zejména na  domácnosti s  nižšími 
příjmy a  nabízí jim podporu až 95% dotací 
na výměnu starého kotle!

Tato podpora je časově omezena. Končí 
dnem 1. září 2022, kdy začne platit zákaz 
provozu neekologických kotlů třídy I. a II.

Jak už jsem zmínil, kotlíkové dotace do-
stávají novou podobu. Domácnosti s nižšími 
příjmy mohou dosáhnout až 95% dotace 
a  lidé si o  ni mohou požádat prostřednic-
tvím krajských úřadů. Musí však splnit něko-
lik základních podmínek.

1. Tato dotace je určena nízkopříjmové sku-
pině obyvatel s průměrným příjmem rodiny 
do 14 242 Kč měsíčně na člena domácnosti. 
Na dotaci mají automaticky nárok rodiny 
tvořené z důchodců nebo invalidních dů-
chodců 3. stupně. Samozřejmě při splnění 
stanovených podmínek daných progra-
mem. Navíc je v tomto případě možnost 
využít takzvaného zálohového financování 
již před realizací výměny kotle nebo v jejím 
průběhu.

2. Žadatelem o dotaci musí být vlastník 
nebo spoluvlastník nemovitosti. Nově jsou 
podporovány i byty v bytových domech 
a trvale obydlené rekreační objekty.

3. Dotace si dává za cíl vyměnit kotle 
na pevná paliva nesplňující 3. a vyšší emisní 
třídu za nový ekologický kotel. A to za:

• Kotel na biomasu (nejméně energetické 
třídy A+)

• Elektrická a plynová tepelná čerpadla 
(nejméně energetické třídy A+)

• Plynové kondenzační kotle (nejméně 
energetické třídy A+)

4. Žádosti o dotaci se podávají na přísluš-
ném krajském úřadě a jsou podporovány 
i zpětně výměny kotlů realizované po 1. 1. 
2021.

5. Na co lze čerpat kotlíkovou dotaci? 
Na stavební práce, dodávky a služby sou-
visející s realizací, úpravy spalinových cest, 
rekonstrukce otopné soustavy, akumulační 
nádoby včetně bojleru, zkoušky a testy, 
projektovou dokumentaci.

6. Žádosti se budou podávat na začátku 
příštího roku a ke splnění podmínek dotace 
je nutné doložit:

• Formulář žádosti o podporu
• Doklad o kontrole technického stavu 

a provozu původního zdroje tepla, 
ve kterém žadatel prokazuje, že původní 
zdroj splňuje třídu kotle vhodnou k vý-
měně

• Doklady prokazující vlastnický vztah 
k nemovitosti

• Fotodokumentaci stávajícího kotle napo-
jeného na otopnou soustavu a komínové 
těleso

• Doklad o splnění podmínky na výši 
příjmu člena domácnosti (nemusí 
prokazovat starobní důchodci a invalidní 
důchodci 3. stupně)

7. Po provedení výměny je třeba doložit:
• Účetní doklady (faktury, bankovní 

výpisy)
• Fotodokumentaci nového zdroje tepla
• Doklad o instalaci a uvedení do provozu 

vystavený oprávněnou osobou
• Protokol o revizi spalinových cest v pří-

padě spalovacího zdroje tepla
• Zprávu o montáži oprávněnou osobou či 

výrobcem proškolenou osobou
• Potvrzení o ekologické likvidaci starého 

kotle
Bližší informace je možné získat na  pří-

slušném oddělení krajského úřadu. Základní 
informaci jsme schopni podat také na MěÚ 
v Kopidlně.

Občané, kteří nedosáhnou na výše uvede-
nou kotlíkovou dotaci a mají v plánu realizo-
vat výměnu starého, neekologického kotle 
za jiný zdroj tepla, mohou využít dotaci Mi-
nisterstva životního prostředí „Nová zelená 
úsporám“. Výše dotace činí až 50 %. Dotaci 
však lze využít nejenom na  výměnu zdro-
je tepla, ale i na zateplení budovy, výměny 
oken apod.                                            Jiří Machula

Předně chci upozornit, že následujících ně-
kolik informací, které nám ukazují cestu, jak 
lépe a úsporně topit, nepochází z mé hlavy. 
Čerpal jsem z materiálu vydaného Minister-
stvem životního prostředí, a  protože je to 
téma aktuální, chci se o ně se čtenáři Kopid-
lenských listů podělit.

1. Od 1. září 2022 bude zakázáno topit v kotlích 
na pevná paliva, které nedosahují alespoň 
3. ekologické třídy I. I po této době bude 
však platit pravidlo a  povinnost provádět 
každé tři roky kontrolu technického stavu 
a  provozu zařízení oprávněnou firmou. 
Pokud měníte spalovací zařízení, je vaší 
povinností zajistit si revizi spalinových cest 
(komín, kouřovod) odborníkem. Bývá to 
většinou kominík, který vám také poradí, 
jak odstranit problémy s  kolísáním tahu 
komína, obtěžování okolí kouřem, zaná-
šení kotle či výměníku. Případně doporučí 
regulátor tahu či jiné technické řešení.

2. Palivo používejte výhradně určené pro 
daný zdroj tepla. Vyvarujte se spalová-
ní odpadů, plastů, chemicky ošetřeného 
dřeva. V  moderních ekologických kotlích 
je zakázané topit prachem, lignitem, kaly 

a  podobně. Dodavatel paliva by kromě 
faktury vám měl předat doklady o kvalitě 
paliva. Ty můžete potřebovat v  případě 
kontroly ze strany kontrolních orgánů.

3. Při obsluze svého zařízení postupujte po-
dle dodaného návodu a zaškolení odbor-
níkem. Moderní zařízení vyžadují dodržo-
vání těchto postupů, mají-li vám sloužit 
k  vaší spokojenosti. Nedodržení postupů 
naopak může zapříčinit poškození zaříze-
ní, dokonce i vznik požáru.

4. Nezanedbávejte údržbu zařízení. U  kotlů 
na  pevná paliva jde především o  čistotu 
komína a  kouřovodů. Samozřejmostí by 
měla být čistota zdroje a jeho okolí, údrž-
ba těsnění dvířek. Není vhodné přetápět 
zařízení ani vytápěné místnosti. Nastavení 
zařízení přenechávejte odborníkům.

5. Způsobem používání svého zdroje tepla 
můžete výrazně ovlivnit životní prostředí, 
ušetřit zdraví lidí ve  svém okolí. Odmě-
nou vám bude nejenom dobrý pocit, ale 
i úspora finančních prostředků.

Jiří Machula

Pf 2022
Vánoční pohodu 
a mnoho úspěchů 
v roce 2022
přeje čtenářům KL 
redakční rada 
a město Kopidlno.
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Po nucené přestávce se letečtí modeláři 
dokázali dostat opět do formy

Po covidové jarní sezoně, kdy téměř neby-
lo možné létat, se naši žáci na konci května 
účastnili soutěže největších modelů v Boro-
ticích. Létání bylo nejisté a dlouhá přestávka 
byla znát. V  Kategorii F1A přestal létat Jan 
Lambert a  nahradila ho Veronika Švorcová, 
které se velké modely zalíbily. I přes ne úplně 
ideální výkony to v juniorech stačilo na me-
dailová místa.

Na  první víkend v  červnu (5.–6. 6. 2021) 
bylo naplánováno soustředění juniorské re-
prezentace F1A, F1B, které pořádal náš klub 
na  letišti aeroklubu Hořice. Již v  předstihu, 
v pátek, se sjeli na  letiště Zajícovi a Rössle-
rovi, aby vyzkoušeli své modely při večer-
ním klidu. Zejména Honza Zajíc potřebo-
val zalétat a  nastavit svůj první model F1A 
s  profilem LDA. Cenné rady získával právě 
od Vítka Rösslera a jeho otce Daniela. Létali 
až do setmění a potom si ještě povídali o na-
stavení svých modelů. V sobotu kolem osmé 
se začali sjíždět další účastníci soustředění. 
Po krátkém přivítání bylo soustředění ofici-
álně zahájeno. Krásné, slunečné počasí, jen 
vítr okolo tří m/s vál téměř kolmo na pose-
čenou plochu. Na  přípravu modelů a  zku-
šební starty to nevadilo. Při přípravě modelů 
a zkoušení v kategorii F1B dohlížel na naše 
juniory – Elišku a Patrika – Vláďa Urban, který 
byl ochoten přijet a podělit se o své zkuše-
nosti. V  kategorii F1A radami a  nastavením 
pomáhali kromě otců a maminek i Rösslero-
vi. Pro osvěžení v  horkém dni vzala Vlaďka 
Švorcová juniory na  zmrzlinu do  nedaleké 
Ostroměře. Přivezla též něco chladivého pro 
zbylé účastníky na  letiště. Potom se opět 
létalo. Kolem čtvrté odpoledne se na  nás 
od  severozápadu začala valit temná mrač-
na. Rychle jsme rozkládali a ukládali modely. 
Podle předpovědi na radarech se blížila do-
cela silná přeháňka. A také byla. Někteří jen 
tak tak dobalili a začalo foukat přes 10 m/s 
a „lejt“. Asi za hodinu jakoby mávnutím kou-
zelného proutku se vítr utišil a  svítilo slun-
ce. Dolétali jsme soutěž, někteří s většími či 
menšími ztrátami. Někteří ještě trénovali, ale 
junioři byli vesměs unaveni po  náročném 
teplém dni. Přesunuli jsme se do  prostor 
aeroklubu Hořice, abychom se ubytovali 
a osprchovali. Někteří si užili chladnější vody 
v přilehlém venkovním bazénu. Večerní gri-
lovačka při povídání historek z  létání a cest 
byla příjemným zakončením dne. V  ne-
děli ráno na  rozletové lety se nikomu moc 
vstávat nechtělo. Ale v  6:30 již byli všichni 
na  ploše. Každý si vyzkoušel rozlet a  po-
tom podle svého ještě trénoval a  ladil své 
modely. Honza Zajíc s Vojtou Kornhöferem 
se předháněli, kdo poletí lépe. Do toho jim 
sekundovala Veronika Švorcová, která je no-
váčkem v juniorském družstvu. Eliška Nová-

ková zdatně konkurovala Patrikovi Švorcovi 
hlavně v  trhání gumových svazků. Chvilku 
před dvanáctou bylo soustředění oficiálně 
ukončeno. Celkem se soustředění zúčastnilo 
šestnáct modelářů. Příprava proběhla dobře, 
ale očekávané MS ve Francii bylo kvůli covi-
du zrušeno.

Českého poháru v kategorii F1H v Tacho-
vě na  konci června se účastnil Milan Šafler, 
Franta a Honzík Zajícovi. Na medailová místa 
však tentokrát nedosáhli.

V červenci jsme si zajeli zasoutěžit do Vše-
chova. Zde si zalétal v kategorii F1A i Franta 
Zajíc.

Na  stupně vítězů se probojoval Patrik 
Švorc a  Milan Šafler. Poslední červencovou 
neděli jsme si udělali výlet na zámek Hum-
precht.

Začátkem srpna jsme si udělali výlet 
do Ledců, kde byli na dovolené Zajícovi.

A potom následovala společná dovolená, 
kterou nám hezky naplánovala Vlaďka Švor-
cová.

V pondělí 9. 8. jsme se vydali do Radošova 
u  Karlových Varů do  kempu Na  Špici. Pro-
hlédli jsme si okolí, vyšlápli na rozhlednu Bu-
čina, někteří si tam i vyběhli. Navštívili jsme 
hrad Loket, prohlédli zámek Ostrov a  při-
lehlý park. Sjížděli jsme kousek řeky Ohře. 
Byli jsme na exkurzi na mezinárodním letišti 
Karlovy Vary a potom se prošli po kolonádě. 
V sobotu cestou zpět jsme se zastavili na au-
todromu Most, kde se vyřádily děti na mo-
tokárách.

Předposlední víkend v  srpnu se kona-
la soutěž českého poháru v  kategorii F1A 
a F1B v Senici na Hané. Jeli jsme už v pátek 
a spali jsme pod stanem. Švorcovi i Zajícovi 
měli za tímto účelem zakoupený nový stan, 
po zkušenostech ze soustředění. Počasí nám 
přálo jak na spaní, tak i na létání. Patrik Švorc 
létal bezchybně a  nalétal po  obě soutěže 
plný výsledek. Velmi tak proháněl i zkušené 
seniory.

Poslední srpnový víkend se v Libecině ko-
nalo MČR, v sobotu malých kategorií (H, P30, 
A3), v neděli středních kategorií (F1G, F1H). 
V sobotu nikdo z našich nenalétal plný výsle-
dek, tak to na medaile nestačilo. Jen Adélka 
Lambertová byla oceněna jako nejlepší juni-
orka v  kategorii A3. Franta Zajíc si odskočil 
zaběhnout horský ultramaraton Beskyd-
ská sedmička, ale v  neděli již byl na  startu 
v  kategorii F1H. Bohužel hned v  prvním 
letu si špatně zkontroloval model a  nechal 
nastaven tréninkový čas, tím zhasla šance 
na  medailové umístění. O  to lépe se vedlo 
Milanu Šaflerovi, který nalétal plný výsledek 
a po napínavém rozlétávání, na několik kol, 
skončil na  pěkném 2. místě. Veronika Švor-
cová byla vyhodnocena jako nejlepší junior-
ka v kategorii F1H.

První víkend v září jeli Švorcovi a Zajícovi 
do  Všechova na  český pohár velkých mo-
delů. Milan Šafler a  Venda Krejčík jeli létat 
do České Lípy. Milan Šafler vyhrál v kategorii 
A3 i F1H. Ve Všechově se našim žákům také 
dařilo. Patrik dvakrát vyhrál kategorii F1B ju-
niorů. Honza Zajíc nalétal obě soutěže plné, 
ale v  jednom rozletu byl o  jednu sekundu 
druhý a Veronika skončila dvakrát třetí v ju-
niorech.

Do Všechova jsme vyrazili i  o  čtrnáct dní 
později, ale tentokrát na dva světové poháry.

Honzík, Veronika a Patrik jeli poměřit své 
výkony se zahraničními soutěžícími. V sobo-
tu si svou první plnou soutěž a první rozlet 
užila Veronika Švorcová a nakonec skončila 
na  krásném třetím místě v  kategorii F1A. 
Její bratr Patrik v kategorii F1B skončil také 
po rozletu třetí. Bramborovou medaili vylé-

Milan Šafler – 2. místo na MČR v kategorii F1H 
(vlevo).

Exkurze na mezinárodním letišti Karlovy Vary.
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tal Honzík. V neděli Patrik nelétal a Veronika 
skončila druhá a Honzík třetí. V silném větru 
nikdo z juniorů nenalétal plnou soutěž.

V Moravské Třebové se konalo 25. 9. Mis-
trovství ČR mládeže. Námi dlouho očeká-
vané, protože vloni se neodlétalo. Byli jsme 
zvědaví, co udělal covid s modelářskou mlá-
deží. Vyrazili jsme už v pátek. Dojeli jsme té-
měř potmě, tak na trénink nezbyl čas. Sobot-
ní chladné, ale slunečné ráno nás překvapilo 
opačným směrem větru oproti předpovědi, 
který vál přímo na bezmála třímetrovou ku-
kuřici. Naštěstí když se přiblížila hodina „H“, 
vítr se umoudřil a začal foukat dle předpo-
vědi. Výkon našich byl takový nahoru dolů, 
nějaké vteřinky chyběly. S napětím jsme če-
kali na sečtení výsledků, protože jsme o sou-
peřích neměli moc velký přehled. Výsledek 
předčil naše očekávání. Mistra republiky 
bohužel nemáme, ale vicemistrů plno. Ve-
ronika Švorcová byla třetí v  kategorii F1H, 
Patrik Švorc obsadil druhé místo v kategorii 
F1G a třetí v kategorii P30, Jan Zajíc byl dru-
hý v kategorii házedel i kategorii F1H a mezi 
juniory nás letos naposledy reprezentoval 
Matěj Tichý, který byl také dvakrát druhý 
v kategorii házedel a A3. Adélka Lambertová 
byla dvanáctá. Rozbila svůj nejlepší model 
a s náhradním to bylo trochu horší. Nakonec 
však od předsedy jury dostala jako cenu útě-
chy úplně nový sestavený model.

Ani ve  svátek 28. 9. modeláři nezahálejí, 
ale létají. Byli jsme v Hořicích na soutěži na-
šich kolegů z Voděrad. Tato soutěž je tradič-
ně spojena s opékáním buřtů. Krásné počasí, 
sytí soutěžící, pohyb na  čerstvém vzduchu 
a dobrá nálada – co víc si přát.

Poslední letošní mistrovství, kterého 

jsme se účastnili, se konalo 2. 10. v Hořicích 
v  největších kategoriích F1A a  F1B. U  nás 
paradoxně létají ti nejmenší – Honzík, Ve-
ronika a Patrik. Létali všichni dobře, ale Ve-
ronice a  Patrikovi nějaké vteřinky chyběly. 
I  když Patrik měl spíše smůlu, časoměřička 
si spletla model. A tak po sedmi kolech s pl-
ným počtem vteřin postoupil do rozletu jen 
Honzík. Než jury stanovila postup rozletu, 
s ohledem na sílící vítr a brzký západ slunce, 
Honzík trénoval se svým novým modelem, 
který byl pořízen právě pro tyto příležitosti. 
Při čtyřech zkušebních startech třikrát pře-
trhl vlečnou šňůru. Přenastavili jsme model 
do větrného počasí. Jury rozhodla, že se po-
letí na  dvě minuty plus výška, což pravidla 

umožňují ve zvláštních případech. Nakonec 
jsme si půjčili šňůru od Veroniky, aby tu na-
vazovanou opět nepřetrhl. Byly to nervy, vý-
střel se Honzovi povedl (z padesátimetrové 
šňůry do  83 metrů) a  sklidil potlesk všech 
přihlížejících. Po příchodu se odečítala výška 
ze záznamového zařízení v modelu. Honzík 
měl po dvou minutách výšku 76 m. Nahlásili 
jsme a šli balit modely, už se stmívalo. K na-
šemu velkému překvapení to stačilo na tře-
tí místo mezi seniory v kategorii F1A. První 
v juniorech a Veronika třetí. Patrik v kategorii 
F1B v juniorech první. Obrovský úspěch.

V neděli se za silného větru létala soutěž 
ČP F1A. Létal jen Honzík a byl první mezi ju-
niory a desátý mezi seniory.

Další víkend jsme soutěžili v  Libecině 
a  v  Hořicích. Z  Hořic rychle domů, proto-
že jsme pro místní děti pořádali drakiádu. 
V  neděli zrovna moc vítr nefoukal. Děti ale 
běhaly se svými draky nahoru a dolů, a tak 
v rámci možností létaly. Místo těch menších 
běhali tatínkové a maminky. Nakonec snad 
spokojenost a příjemně strávené odpoledne 
na čerstvém vzduchu. Čas, než se napsaly di-
plomy, vyplnil Franta Zajíc ukázkou modelů 
na dálkové ovládání. Potom si každý odnesl 
nějakou sladkost, malého dráčka a samolep-
ku na památku. Majitelé nejhezčích, největ-
ších, nejmenších a  nejlépe létajících draků 
ještě něco navíc. Děkujeme Auto klubu Ko-
pidlno za zapůjčení prostor.

Následovaly soutěže českého poháru 
v kategoriích F1G a F1H, které se konaly 16. 
a 17. října na Vraclavi. V sobotu chyběl zase 
Franta Zajíc, který si odskočil do  Třeboně 
zaběhnout maraton. Ale v neděli už nalétal 
plnou soutěž a po rozletu skončil šestý. V so-
botu vyhrál Milan Šafler kategorii A3 a v ka-
tegorii F1H odlétal plnou soutěž a po rozletu 

pokračování ze strany 30

Světový pohár Všechov, kategorie F1A. Zleva: Veronika Švorcová 2. místo, Patrik Klobušický 1. mís-
to (SVK), Jan Zajíc 3. místo.

Vpravo Patrik Švorc, 3. místo, Světový pohár – kategorie F1B.
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byl osmý. Václav Krejčík skončil třetí v kate-
gorii F1G. V neděli se jim tak nedařilo.

Další víkend jsme se zase rozdělili. Někteří 
jeli na Libecinu a naši reprezentanti na po-
slední letošní závody ČP v  kategoriích F1A 
a F1B do Kožlan. Patrik jednu soutěž nelétal 
a v druhé skončil druhý mezi juniory. Honza 
Zajíc vyhrál obě soutěže a Veronika Švorco-
vá byla dvakrát druhá. Nakonec proběhlo 
celkové vyhlášení ČP juniorů z  deseti odlé-
taných soutěží. Patrik Švorc sedmkrát vyhrál 
a celkově skončil první v kategorii F1B. Hon-
za Zajíc devětkrát vyhrál a  celkově skončil 
první v  kategorii F1A. Veronika Švorcová 
byla sedmkrát druhá a dvakrát třetí. Celkově 

v kategorii F1A skončila druhá.
Další státní svátek jsme létali opět v  Ho-

řicích odloženou soutěž z  jara. Milan Šafler 
a  Franta Zajíc nalétali bezchybně s  plným 
počtem vteřin.

Poslední říjnový víkend jsme létali v  Pa-
nenském Týnci. Nejlépe se zde vedlo Patriku 
Švorcovi, který skončil první a třetí. Ostatním 
to na medailové umístění nestačilo.

Létat budeme ještě do poloviny prosince 
a tím doženeme celé jaro. Ale jak sami vidí-
te, je to každý víkend sobota i neděle a tisíce 
najetých kilometrů. Rozběhl se i  žákovský 
kroužek a přivítali jsme nové členy, tak dou-
fáme, že jim to dlouho vydrží a za chvíli zde 
budete číst i  o  jejich úspěších. Děkujeme 
městu Kopidlnu za finanční podporu.

František Zajíc

pokračování ze strany 31

Mistrovství republiky mládeže.

Vlevo Patrik Švorc, 1. místo MČR 
juniorů v kategorii F1B.

Vpravo Jan Zajíc, 1. místo MČR juniorů kategorie F1A, 
3. místo MČR seniorů kategorie F1A.

Vandalové se podepsali 
na mlýnecké zastávce

Autovraky činí problémy

Od  občanů Mlýnce jsme 8. listopadu 
dostali zprávu, že přístřešek na  želez-
niční zastávce je počmárán od vandalů. 
Město informovalo správu železnic a bě-
hem pár dnů došlo k nápravě. Vážíme si 
toho a děkujeme.                                          (kl)

Stejně jako jiná města musí i Kopidlno 
řešit problémy s  nepojízdnými auty od-
stavenými na  veřejných prostranstvích. 
Řešení nebývá rychlé a  často je i  kom-
plikované. Ale několik případů se již po-
dařilo úspěšně vyřešit – majitelé byli po-
hrůžkou sankcí donuceni své autovraky 
odstranit.                                                           (kl)


